
Уладзімір МАКЕЙ, 
міністр замежных спраў Рэспублікі Беларусь:

– Вы бачыце, што адбываец-
ца ў свеце і на нашых знешніх 
рынках. Ёсць праблемы, выму-
шаны гэта прызнаць, з выра-
шэннем тых напружаных задач і 
параметраў, якія пастаўлены ў 
гэтым годзе і выкананне якіх – 
непасрэдная сфера адказнасці ў 
тым ліку МЗС і загранустаноў. 
Галоўная наша задача – гэта 
прасоўванне беларускіх тавараў і 
паслуг на знешнія рынкі. Сітуацыя 
на знешнегандлёвым фронце 
не стала прасцейшай з нашай 
мінулагодняй сустрэчы. Яна і не 
будзе прасцейшай. Ідзе жорсткая 

і бескампрамісная барацьба ва 
ўсіх рэгіёнах за рынкі збыту і 
сферы эканамічнага ўплыву.

(Падчас выступлення на адкрыцці 
штогадовага семінара кіраўнікоў 

дыпламатычных прадстаўніцтваў і 
консульскіх устаноў Беларусі.)
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Выдавец:
УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.
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Намінальная налічаная сярэдняя заработная плата работнікаў у Беларусі склала ў маі 943,9 рубля, паведамляе Нацстат. 

Аляксандр Лукашэнка прыняў запрашэнне прэзідэнта Украіны Уладзіміра Зяленскага 
восенню ўзяць удзел у Форуме рэгіёнаў.

БЛІЦ

ЁСЦЬ пыТаННЕ!прИНЦИпИаЛЬНО!

ГаЗЕТа – ЧыТаЧы

                         ТОЧКа ЗрЕНИЯ                         ТОЧКа ЗрЕНИЯ

Александр ФЕДУТА

… Нужно и совесть иметь, 
Михаил Владимирович!

На встрече 12 июля с «активом» 
Заводского района белорусской столицы 
председатель Совета Республики (если кто-
то забыл – верхняя палата нашего пар-
ламента) Михаил Мясникович заявил: 
«Сегодня практически весь жилфонд нахо-
дится в частной собственности – и стоит 
проводить работу в том направлении, что-
бы собственники жилья каким-либо обра-
зом участвовали в капитальном ремонте. 
А у нас что получается? Квартиры все 
– частные, а дома – «жэсовские». Но так 
продолжаться не может! Надо постепенно 
отходить от бюджетного финансирования 
капремонтов. Но не сразу, не одномомент-
но, чтобы не вызвать недовольства людей. 
Нужны переходный период и большая разъ-
яснительная работа, усилия органов мест-
ного самоуправления».

Возразить что-либо трудно: у само-
го опытного «аппаратчика», работающе-
го сегодня в системе государственного 
управления, с логикой все в порядке. А 
если вспомнить трудовой путь Михаила 
Владимировича, то и вовсе не поспоришь. 
Товарищ Мясникович начинал его в недрах 
жилищно-коммунального комплекса, 
дорос сначала до отраслевого заместите-
ля председателя Минского горисполкома, 
потом, некоторое время проработав секре-
тарем горкома партии, пересел в кресло 
министра жилищно-коммунального хозяй-
ства БССР и уж на закате советской эпохи 
оказался первым вице-премьером прави-
тельства республики. В общем, большин-
ство нашего населения пешком под стол 
ходило, а Мясникович уже управлял систе-
мой ЖКХ вовсю. Так что, хотим не хотим, а 
в данном конкретном случае мнение высо-
копоставленного лица должно считаться 
вполне экспертным.

Однако компетентность компетентно-
стью, но нужно и совесть иметь. Говоря 
«А», будьте добры, скажите сразу и 
«Б», чтобы граждане не начали глотать 
нитроглицерин и валидол от волнения. 
А то все инфаркты и инсульты можно 
будет списать на уважаемого Михаила 
Владимировича.

Действительно, что же это получается? 
Все эти годы система – государственная 
система, подчеркну! – жилищно-комму-
нального хозяйства добросовестно взы-
скивала с владельцев квартир деньги на 
капитальный ремонт. Да, деньги не слиш-
ком большие. Но моя семья в одной и 
той же квартире проживает с конца 1997 
года. До этого мы делали соответствующие 
отчисления за другую квартиру, в которой 
жили с 1991 года. В общем, худо-бедно, но 
двадцать восемь лет набежало. Что с день-
гами этими будет, Михаил Владимирович? 
Ремонт моего дома (он, кстати, 1992 года 

постройки) будет осуществляться за счет 
ЖЭСа – или уже за мой счет? И если за 
мой, то, может быть, выплаченные мной 
деньги пересчитают по валютному курсу 
и вернут?

Об этом третье лицо суверенного бело-
русского государства молчит с упорством 
изваяния египетского сфинкса посреди 
пустыни. Оно и понятно: заговори он, 
может оказаться, что сказал лишнее. А за 
лишнее у нас в стране с чиновника такого 
уровня спроса чаще всего нет, но можно 
и в отставку уйти преждевременно. А это-
го пока не хочется. Как говорил ветеран 
коммунистического строительства Егор 
Лигачев на одной из партийных конфе-
ренций, «чертовски хочется работать». Вот 
и Михаил Владимирович, вероятно, еще 
надеется послужить своим опытом и зна-
ниями суверенной и – кха-кха! – демокра-
тической Беларуси.

Но все-таки – как оно будет с капиталь-
ным ремонтом? Не тот человек Мясникович, 
чтобы говорить с бухты-барахты ерунду. 
Если он заговорил на эту тему публично, 
стало быть, наше самое социальное в мире 
государство на голубом, как говорится, глазу 
собирается снять с себя ответственность за 
крыши и стены наших домов. А крыши и 
стены эти уже давно представляют собой 
проблему. Если дом, в котором я живу, 1992 
года постройки и требует ремонта, то что 
говорить, например, о пресловутых «хрущо-
бах»? Это в джинсах Levi`s, согласно старой 
телерекламе, выросла вся Америка, а у нас 
не то что поколения – родословные дре-
ва выросли на «хрущобных» балконах. И 
в целом ряде случаев ремонт переносили, 
откладывали, задвигали до лучших времен. 
Но лучшие времена никак не наступали, а 
худшие – вот они, друзья мои! Деньги у 
ЖКХ, которым столь доблестно руководил 
Михаил Мясникович и его не менее славные 
преемники, внезапно закончились! Ремонт 
обрушивающихся домов может стать делом 
рук тех, на чью голову они и рискуют обру-
шиться.

А у нас деньги на это есть, господа 
государство? Мы ведь эту статью расхо-
дов в семейном бюджете не предусматри-
вали. Мы их все эти годы вам отдавали 
в добровольно-принудительном порядке. 
Возвращайте!

Друзья мои, спорим, что не вернут! Вот 
просто – взгляните на ласковую улыбку 
Михаила Владимировича Мясниковича – и 
дальше, как поется в песне, «ты всё пой-
мешь, ты всё увидишь сам»…

Посмотрели? Увидели? Поняли? Лезьте 
на крышу, пока она окончательно не поеха-
ла, и меняйте черепицу! Денег не будет! 
А Мясникович… Над ним не каплет. Он 
может и без ремонта.

Канопацкая требует 
ответа от Крутого

Как известно, рабочая 
группа по выработке предло-
жений о дальнейшем развитии 
белорусско-российской инте-
грации была создана 10 янва-
ря распоряжением премьер-
министра Беларуси сергея 
румаса. В ее состав вошли 
30 человек, в их числе посол 
Беларуси в России Владимир 
семашко, представители 
министерств иностранных дел, 
финансов, сельского хозяйства 
и продовольствия, энергети-
ки, промышленности, оборо-
ны и ряда других, концерна 
«Белнефтехим», Национального 
банка, КГБ, Госпогранкомитета, 
парламента и др. Возглавляет 
группу министр экономики 
дмитрий Крутой.

Аналогичная рабочая 
группа создана и в России. 

Все это время о 
переговорах ничего не 
известно, кроме информации 
о том, что российская рабочая 
группа передала белорусской 
свои предложения по углу-
бленной интеграции. Однако 
подробности того, какие 
условия выставляет Россия 
Беларуси, не озвучивались.

Еще 24 апреля депутат 
Палаты представителей Анна 
Канопацкая решила внести 
ясность и направила запрос 
на имя руководителя бело-
русской части рабочей груп-
пы по вопросам интеграции 
Дмитрия Крутого с просьбой 
предоставить информацию 
о том, какие все-таки пред-
ложения о дальнейшем раз-
витии интеграции в рамках 
Союзного государства внесла 
российская рабочая группа и 
что ответила на них белорус-
ская сторона.

Через месяц депутат полу-
чила ответ из Минфина. 
«Документы, работа над 
которыми ведется в насто-
ящее время рабочей группой 
по выработке предложений о 
дальнейшем развитии бело-
русско-российской интеграции, 
находятся на стадии анализа 
выполнения ранее достигну-
тых интеграционных догово-

ренностей. При этом собира-
ются экспертные оценки сто-
рон по различным аспектам 
интеграции, проводятся дву-
сторонние переговоры заинте-
ресованных ведомств», – сооб-
щалось  в ответе за подписью 
министра Крутого. 

Анна Канопацкая справед-
ливо возмутилась: «В чем при-
чина того, что министр эко-
номики и одновременно руко-
водитель белорусской рабочей 
группы дает ответ депутату 
парламента не по существу, 
а точнее вообще скрывает 
конкретную информацию?» 24 
мая она направила повторный 
запрос на имя Д.Крутого.

На этот раз ответа при-
шлось ждать еще дольше: 
почти аналогичный первому 
ответ за подписью Д.Крутого 
пришел только 10 июля. Но 
двумя днями раньше – 8 июля 
– Анна Канопацкая обрати-
лась в прокуратуру Минска с 
заявлением, в котором требо-
вала «принять меры для вос-
становления законности и при-
влечения к ответственности в 
соответствии с законодатель-
ством лиц, виновных в наруше-
нии порядка рассмотрения мое-
го обращения от 24 мая 2019 
года в Министерстве экономи-
ки Республики Беларусь».

– Ответа из прокурату-
ры еще не получила, – ком-
ментирует ситуацию Анна 
Канопацкая. – Я просила 
информировать меня о при-
нятых мерах письменно.

История с обращением 
еще раз высвечивает очень 
серьезную проблему, с кото-
рой я и другие депутаты стал-
киваемся постоянно, – чинов-
ники не знают (или игнориру-
ют. – ред.) законодательство о 
статусе депутата и позволяют 
себе безнаказанно его посто-
янно нарушать! Это прояв-
ляется во многом. Например, 
звоню министру, мне говорят, 
что он занят, отказывают во 
встрече. Но депутат имеет 
право первоочередной встре-
чи. Однако это игнорирует-
ся… Бороться с таким поло-
жением вещей другие депута-

ты, видимо, не считают нуж-
ным или привыкли… 

– К дмитрию Крутому вы 
пытались попасть на прием?

– Честно скажу, нет. Когда в 
мае получила ответ, он уже был 
в отпуске. Отмечу, что такого 
повторного ответа не по суще-
ству я не ожидала. С Дмитрием 
Крутым у нас были очень кон-
структивные рабочие отноше-
ния, мы решали многие острые 
вопросы. А тут… Причем я 
пыталась объяснить, донести 
до сотрудников министер-
ства, которые готовили ответ, 
чего конкретно я от них жду 
и согласно каким законодатель-
ным актам имею на это право. 
Мне пытались сказать, что дан-
ная информация имеет ограни-
ченный доступ. Отлично! Тогда 
так и напишите, и я как депутат, 
имея доступ к государственным 
тайнам, с ней бы ознакомилась, 
и это была бы уже моя ответ-
ственность о ее возможном 
разглашении. Также устно мне 
пытались сказать, что ника-
ких предложений нет! В таком 
случае я посоветовала собрать 
пресс-конференцию и сооб-
щить об этом! Граждане имеют 
право знать о тех интеграци-
онных предложениях, которые 
сегодня обсуждаются за закры-
тыми дверями. Данное поведе-
ние чиновников недопустимо, 
поэтому 8 июля я обратилась в 
прокуратуру. 

– анна, почему для вас так 
важно получить этот ответ? 
Вроде как тема интеграции 
уже ушла с повестки дня, 
Путин объявил, что об объ-
единении беларуси и россии 
речи нет и быть не может.

– Во-первых, я хочу, что-
бы Палата представителей 
стала реальным парламентом, 

который имеет вес в приня-
тии важных государственных 
дел. Чтобы повышался статус 
депутатов и, соответственно, 
доверие людей к парламента-
риям...

Действительно, недавно 
главы России и Беларуси сде-
лали заявления, что речи о 
вхождении Беларуси в состав 
России не идет в результате 
начавшихся интеграционных 
процессов. Но если прочи-
тать текст Договора о созда-
нии Союзного государства, то 
фактически происходит объ-
единение двух стран, причем 
именно поглощение Россией 
Беларуси, реальные независи-
мость и суверенитет которой 
останутся только на бумаге. 

Я часто слышу такие 
высказывания, что, мол, 
Канопацкая собирает подпи-
си против Союзного государ-
ства. Этого нет! Я говорю о 
том, что у нас сейчас действует 
Договор о Союзном государ-
стве, и я как депутат Палаты 
представителей, как субъект 
права законодательной ини-
циативы имею возможность 
инициировать расторжение 
этого договора. Правда, мою 
инициативу должен поддер-
жать парламент, и поэтому 
мне нужна поддержка граж-
дан… Я считаю, что вопрос 
независимости и суверени-
тета Беларуси сегодня один 
из самых главных, который 
объединяет и власть, и оппо-
зицию, и весь белорусский 
народ. Поэтому только откры-
тость в этом вопросе позво-
лит сохранить независимость 
и суверенитет страны, а также 
консолидировать белорусское 
общество.

Мария ЭЙСМОНТ.

– Ответ на обращение Канопацкой будет передан ей в 
установленные законом сроки, – пояснили в прокуратуре 
Минска.  – Всю интересующую информацию СМИ могут 
узнать от заявителя.

В ведомстве уточнили, что, согласно законодательству, 
какие-либо сведения относительно обращения конкретного 
лица третьим лицам, в том числе прессе, не разглашаются.

ЗвОНОК в прОКУраТУрУ

Не спазніцеся!
Вам неабходна 

прадоўжыць падпіску 
на “Народную Волю”? 

Не спазніцеся!
Каб любімая газета 

паступала Вам таксама 
з 1 жніўня, Вас чакаюць 
у любым паштовым 
аддзяленні да 29 ліпеня. 
Аформіць падпіску 
можна і дома. Заходзьце 
праз інтэрнэт на сайт 
Belpress.by і праводзьце 
аплату праз сістэму  
“Расчет” (АРІП). Кошт 
месячнага камплекта 
нумароў менш за 8 рублёў.
Вы – з “Народнай Воляй”,
“Народная Воля” – з Вамі!

Законапраект «Аб змяненні законаў па пытаннях дзейнасці палітычных партый і іншых грамадскіх 
аб’яднанняў» вынесены на грамадскае абмеркаванне, якое працягнецца да 2 жніўня.

“Народная Воля” пацікавілася, што думаюць прадстаўнікі палітычных партый наконт прапанаваных змен.

Праект закона аб палітычных партыях: 
што Вы можаце сказаць?

Ігар БАРЫСАЎ, 
старшыня Беларускай 

сацыял-дэмакратычнай 
партыі (Грамада), член 

працоўнай групы Мінюста па 
падрыхтоўцы законапраекта:

– Мяркую, пасля 2 жніўня 
працоўная група яшчэ раз 
збярэцца, каб абмеркаваць 
усе заўвагі, законапраект 
дапрацуем, і толькі пасля 
гэтага ён будзе перададзены ў 
Палату прадстаўнікоў.

Пакуль стратэгічныя рэчы, 
на якіх мы акцэнтавалі ўвагу, 
не ўключаны ў законапраект. 
Мы настойвалі, каб змены 
былі больш грунтоўныя. 
Напрыклад, асноўнае 
патрабаванне – дзяржаўнае 
фінансаванне палітычных 
партый. Чыноўнікі кажуць, 
што адзін з артыкулаў 
прадугледжвае такую 
магчымасць і дзяржава можа 
аказваць інфармацыйную, 
метадалагічную і іншую 
дапамогу. Я змагаўся за тое, 
каб прыбралі слова “можа”. 

Бо можа аказваць, а можа 
і не аказваць. Прама пра 
фінансавую дапамогу нічога 
не сказана. Хутчэй за ўсё, 
сённяшняя ўлада не мае 
сур’ёзнага намеру фінансаваць 
партыі.

Разглядаецца магчымасць 
скараціць колькасць сябраў, 
неабходных для рэгістрацыі і 
існавання палітычных партый, 
з 1000 да 800 чалавек. У 
прынцыпе, момант станоўчы.

Што тычыцца фінансавай 
справаздачнасці партый, 
то пры дэмакратычнай 
дзяржаве гэта нядрэнна, але 
ж яшчэ не вядома, якой будзе 
падрабязная інструкцыя гэтай 
справаздачнасці, яе павінен 
распрацаваць Савет міністраў. 
І ў гэтым для нас можна быць 
небяспека.

Пакуль на форуме 
не вельмі актыўна ідзе 
абмеркаванне законапраекта. 
Шэраг апазіцыйных партый 
выпрацаваў сваю супольную 
пазіцыю. Але мы таксама 
будзем спрабаваць пісаць 

заўвагі на некаторыя моманты 
законапраекта, якія лічым 
прынцыповымі.

Алег ГАЙДУКЕВІЧ, 
першы намеснік старшыні 
Ліберальна-дэмакратычнай 

партыі:
– Законапраект аб 

палітычных партыях – гэта, 
несумненна, крок наперад! 
Мы не супраць прапанаваных 
змен. Але ЛДП і я казалі і 
будзем казаць пра тое, што для 
развіцця палітычнай сістэмы 
і развіцця краіны трэба 
пераходзіць на змешаную 
сістэму выбараў. 

50 працэнтаў дэпутатаў усіх 
узроўняў павінны абірацца 
па партыйных спісах. Зараз у 
акрузе адзін пераможца – той, 
хто набраў большасць галасоў. 
Многія кандыдаты, набраўшы 
10–20–30 працэнтаў галасоў, 
не трапляюць у парламент. 
Атрымліваецца, што галасы 
выбаршчыкаў не ўлічваюцца. 
Партыйныя спісы змяняюць 

сітуацыю. Пераадольваючы 
бар’ер у 5 працэнтаў, 
партыя атрымлівае месца ў 
парламенце або мясцовым 
Савеце. Канкурэнцыя і розныя 
думкі ў парламенце – залог 
развіцця краіны.

Мы шмат гаворым аб 
ідэалогіі, але не бывае так, 
каб усе падтрымлівалі БРСМ 
ці “Белую Русь”, камуністаў 
ці ЛДП. Нам трэба больш 
прадстаўнікоў розных партый у 
парламенце і мясцовых Саветах. 
Галасуючы за партыю, чалавек 
дакладна ведае, чаго ад яе 
чакаць. Партыйныя спісы – гэта 
не толькі крок да дэмакратыі, 
але і ўмацаванне суверэнітэту, 
незалежнасці краіны.

Сяргей ЧЭРАЧЭНЬ, 
старшыня партыі 

«Беларуская сацыял-
дэмакратычная Грамада»:

– Мне падаецца, што 
законапраект прадугледжвае 
легалізацыю фінансавання 
праўладных арганізацый. 

Бо ёсць пункт наконт таго, 
што дзяржустановы могуць 
браць на падрад грамадскія 
арганізацыі, але зразумела, 
што ніхто не будзе размаўляць 
з непраўладнымі. На мой 
погляд, гэта проста поле 
для фінансавання пэўных 
структур.

Тое, што ёсць некаторыя 
паслабленні  наконт 
электроннай справаздачнасці, 
падачы дакументаў – гэта, 
канешне, плюс.

А вось наконт юрыдычных 
адрасоў па месцы працы не 
ўсё так проста. На сённяшні 
дзень праблема не ў тым, 
што не падпісваюць дамовы 
арэнды, а ў тым, што пасля іх 
падпісання прыходзяць людзі 
ў цывільным і настойліва 
патрабуюць іх ануляваць.

Ну а ўсё астатняе – ніякіх 
змен, ніякага руху наперад. Я 
не веру, што гэты законапраект 
будзе рэвалюцыйным і 
палегчыць партыям жыццё. 

Марына ВІШНЕЎСКАЯ.

Ці пабывае 
Аляксандр 
Лукашэнка 

на Валааме?
Учора прэс-служба 

А.Лукашэнкі распаўсюдзіла 
інфармацыю, што 17–18 
ліпеня адбудзецца яго рабочы 
візіт у Расійскую Федэрацыю.

У Санкт-Пецярбургу 
Аляксандр Лукашэнка разам 
з Уладзімірам Пуціным 
18 ліпеня возьме ўдзел у 
пленарным пасяджэнні VI 
Форуму рэгіёнаў Беларусі і 
Расіі. Таксама запланаваны 
час для двухбаковых перамоў 
кіраўнікоў дзяржаў.

Як сказана ў прэс-рэлізе, 
17 ліпеня прэзідэнты правядуць 
нефармальную сустрэчу. Дзе – 
не паведамляецца. Няўжо не на 
Валааме – востраве на Ладажскім 
возеры? Некалькі дзён таму, 
каментуючы выказванні 
незалежных выданняў наконт 
закрытасці сустрэчы, Аляксандр 
Рыгоравіч сказаў: “Ды мы не 
збіраемся на Валааме нешта 
таемна вырашаць. Гэта 
прэзідэнта Расіі прапанова 
(сустрэцца менавіта на Валааме. 
– рэд.). Гэта наша праваслаўная 
святыня. Я там проста павінен 
пабываць. Я яму ўдзячны, што 
ён мне яе асабіста пакажа і 
раскажа, як ён узнаўляецца, што 
зроблена там. Нічога тайнага”.

Думаецца, У.Пуцін усё ж 
стрымае слова і А.Лукашэнка 
пабывае на Валааме.

Антон КОРзУН.

               Н е л ь с а Н  М а Н д э л а :

 «Быць сваБодНыМ  
зНачыць Не проста 
скіНуць з сяБе кайдаНы, 
але жыць, паважаючы 
і прыМНажаючы 
сваБоду іНшых»

( М ат э р ы я л ы  с п е ц в ы п у с к у  ч ы т а й ц е  Н а  5 -- 6 - й  с т а р . )



Белорусскую плитку 
путают с итальянской

– «Керамин» считает-
ся успешным предприятием. 
Вам удалось построить рай на 
отдельно взятом предприятии?

– Рай построить невозможно, 
потому что никто еще не рас-
сказал, как он выглядит. Если 
это просто ходить по райским 
кущам и есть сладкие яблоки, то 
я не очень верю, что такое есть.

Все кризисы мы прошли, 
ни разу не упав ни в объемах, 
ни в экономике. Мы находили 
пути, каким образом избежать 
больших потерь. Но чувствовать 
себя абсолютно уверенно невоз-
можно, мы живем в мире, кото-
рый постоянно меняется. И, как 
мне кажется, входим в очеред-
ной проблемный период. Сейчас 
вроде бы сезон, но ощущаются 
проблемы. Такого давно не было. 
Думаем, как работать дальше, 
как пережить зиму.

– Продажи падают?
– Народ не богатеет, цены 

растут. В России шестой год под-
ряд месяц к месяцу без останов-
ки падает уровень жизни. С уче-
том того, что у нас это по объему 
основной рынок сбыта, конечно, 
мы тоже ощущаем это падение. 

– а как осваиваются другие 
рынки?

– Есть традиционные рын-
ки, на которых мы всю жизнь 
работали. Но на территории 
СНГ все равно многое зависит от 
России. Для нас важны Украина 
и Казахстан, Литва. Думаю, в 
следующем году Молдова должна 
догнать наши основные рынки 
сбыта – мы открыли там свою 
компанию.

– а европа?
– На Евросоюз приходится 

9,5 процента экспорта, эта цифра 
практически не меняется. Найти 
в Европе выгодного покупателя 
не очень просто. Можно сделать 
объем на торговых сетях, таких 
как, к примеру, наша ОМА. В 
Европе сегодня сетевые магази-
ны не считаются престижными. 
Да и у нас народ предпочитает 
совершать покупки в салонах, где 
все нарисуют, расскажут о разни-
це между коллекциями, оценят 
объем площади, освещенности. 
Люди сегодня не хотят просто 
купить ящик плитки, они хотят 
сразу получить и дизайн-проект. 
Поэтому все основные коллек-
ции мы стараемся выклеивать 
в интерьерах. И у нас половина 
покупателей приходят и говорят: 
«Хочу так же!»

– у вас дома лежит итальян-
ская плитка или кераминовская?

– Польская. Когда поку-
пали квартиру, я работал на 
«Амкодоре» и не понимал, чем 
одна отличается от другой. Но 
переделывать уже ничего не 
хочу, меня все устраивает. Один 
ремонт – это как два пожара. 
Поэтому пусть лежит!

– Я спросила, потому что одно 
время даже плиточники совето-
вали брать любую другую плит-
ку, только не кераминовскую. 
Потому что криво ложится.

– Их тоже можно понять: на 
дорогую плитку другие расцен-
ки укладки… Но мне кажется, 
сейчас уже так не говорят. Мы 

работаем на том же оборудовании, 
что и итальянцы, все процессы 
автоматизированы, человек смо-
трит только внешний вид изделия. 
Если плитка не проходит по пара-
метрам, она просто сбрасывается 
в контейнер. Поэтому до контро-
леров, которые еще визуально ее 
оценивают, она доходит геометри-
чески абсолютно идеальной.

У нас нет своего сырья. Но и 
вся Европа в основном работает 
на украинских глинах, полевых 
шпатах. Когда Бог делил глини-
стые ископаемые, у него мешок 
как раз над Украиной порвался… 

И я вас уверяю: наши тех-
нологи сегодня если не лучшие 
в мире, то не хуже, чем самые 
лучшие. Белорусская плитка по 
характеристикам ничем не усту-
пает итальянской.

Мы, кстати, проводили экс-
перимент. Выставляли в торговых 
сетях плитку и просили покупате-
лей определить, чье производство. 
Так вот многие выбирали нашу, но 
с абсолютной уверенностью, что 
это импортная. Не верят у нас в 
отечественного производителя… 

– лет пять назад вы расска-
зывали, что вынуждены произ-
водить плитку эконом-класса с 
минусовой рентабельностью, 
потому что продукция востребо-
вана на рынке и обеспечивает 
дилерам быструю оборачива-
емость. Но вы мечтали, чтобы 
завод производил больше доход-
ной коллекционной продукции...

– Нам удалось изменить про-
порции. Если раньше у нас обли-
цовки было 70 процентов эко-
ном-класса и около 30 процентов 
коллекционки, то сегодня уже 
90 процентов – коллекционка и 
лишь 10 – эконом-класс, а с сен-
тября мы от него вообще отка-
жемся. Наша функция сегодня 
ведь не только продавать, но и 
прививать людям хороший вкус.

Все заводы – разные
– был период, когда 

«Керамин» постоянно модерни-
зировался. Что сегодня с тех-
нической оснащенностью пред-
приятия? Все с иголочки?

– С иголочки не получается. 
Линии устаревают. У нас очень 
жесткий режим: мы работаем 24 
часа в сутки, не останавливаемся 
даже на Новый год. Потому что 
печи неделю нужно тушить и еще 
неделю после остановки выводить 
в нужный режим. Когда оборудо-
вание работает в таком режиме, 
его рано или поздно надо менять. 
Мы две линии в прошлом году 
убрали – одной было 18 лет, дру-
гой – 17. В прошлом году вложили 
23 миллиона рублей. Это для нас 
большая сумма с учетом того, что 
мы принципиально не берем кре-
дитов.

– а есть предприятия, кото-
рые из кредитов не вылазят…

– Если попадаешь в эту мель-
ницу, оттуда уже не выйти…

Я всегда был категориче-
ским противником господ-
держки в том виде, в котором 
она есть. Государство сегодня 
должно отвечать по инфра-
структурным проектам: дороги, 
трубопроводы, АЭС (не будем 
пока обсуждать, заработает – 
посмотрим, что это за проект). 

Общегосударственные проек-
ты должны финансироваться из 
бюджета. А коммерческие струк-
туры, даже со 100-процентной 
долей государства, должны жить 
за счет своей деятельности. Если 
не могут – значит, не надо туда 
заталкивать деньги, которые 
никогда оттуда не вернешь.

– Вы говорили, что вам 
повезло с заводами…

– Да, у меня всегда были луч-
шие заводы. Мне действительно 
везло.

– а если бы вас сейчас пере-
бросили на МаЗ или МтЗ?

– Я не мячик и сам опре-
деляю, куда меня можно пере-
бросить, а куда нельзя. К тому 
же мне скоро 64 года, меня уже, 
видимо, скоро надо будет пере-
брасывать на дачу (улыбается).

Но если говорить о проблем-
ном предприятии, то я считаю, 
если не получается сводить кон-
цы с концами, надо отсекать 
какие-то вещи, и довести его 
до коммерчески целесообразно-
го состояния. Производство не 
может быть убыточным!

В нашей стране неприлично 
говорить об этом, но сегодня весь 
мир живет на частной собствен-
ности. Я не очень понимаю, как 
государство может быть успеш-
ным управленцем именно на ком-
мерческом предприятии. Вот мы 
на завод каждый день приходим, 
половину суток здесь проводим, 
видим ситуацию, понимаем, куда 
движется рынок и что надо делать. 
Но собственник – государство… 
У нас Совет министров до отрас-
левых министерств и концернов, 
облисполкомов доводит пока-
затели, а те в свою очередь всем 
одинаково их делят. Но нет ни 
одного предприятия с одинаковой 
ситуацией, у всех все по-разному! 
Даже у одинаковых по профилю 
предприятий разная номенкла-
тура, разные основные средства, 
разная степень технического 
состояния, разное оборудование. 
Невозможно подойти с одними 
и теми же таблетками ко всем 
сразу, болезни у всех совершенно 
разные.

Сколько зарабатывает 
директор?

– было время, когда госу-
дарству на «Керамине» принад-
лежало 2,5 процента акций, а 
сейчас 75. с вашей точки зре-
ния это нормально?

– Доля государства в ком-
мерческих структурах долж-
на уменьшаться. Мне кажет-
ся, присутствие государства в 
экономике сегодня избыточно. 
Размазывается ответственность. 
Есть директор, есть наблюдатель-
ный совет с представителями 
государства. В итоге вроде как 
я за все отвечаю, но есть пред-
ставители государства, которые 
должны меня контролировать. Я 
отправляю статистику – там всё 
видно. Управленческие решения, 
которые мы принимаем… Я не 
закрываюсь в кабинете, не один 
всё решаю. Мы обсуждаем, смо-
трим, что нам лучше, что хуже, 
и я вас уверяю: нам с завода не 
хуже видно, что делать с пред-
приятием, чем, скажем, из Дома 
правительства. Это совершенно 

точно. Лишняя опека предпри-
ятий – я это не очень понимаю, 
если честно…

Совет министров каждый год 
доводит определенные показате-
ли. В этом году, по-моему, всего 
четыре. Постепенно в течение 
года они обрастают дополни-
тельными… Например, зарплата 
директора – есть семь показате-
лей, которые он должен выпол-
нить, чтобы ее получить. И есть 
еще, если не ошибаюсь, двенад-
цать показателей, по которым 
зарплату у директора снимают.

– Простите за мой смех…
– Можно смеяться, но это на 

самом деле так!
В мире есть всего два пока-

зателя, по которым определяет-
ся успешность предприятия. Это 
рост продаж и рост прибыли. Всё!

– Какая сегодня средняя 
зарплата на «Керамине»?

– Примерно 1200 рублей.
– Не так и много на самом 

деле.
– Да. Но мы живем за счет 

того, что зарабатываем.
Но опять же: у нас заработ-

ная плата на 24 процента ниже, 
чем средняя по городу.

– Хотя, казалось бы, успеш-
ное предприятие…

– Казалось бы... 
Летом 2014 года у нас зарпла-

та была на 14 процентов выше, 
чем средняя по городу. Когда 
все ощутили кризис, некоторые 
предприятия упали на 50, неко-
торые – на 75 процентов. Мы 
тоже ужимались, временно пре-
кратили часть выплат, пока не 
вышли на нормальную прибыль. 
Но мы жили по своим доходам, 
тем, которые могли заработать. 
Потом ввели показатель непревы-
шения роста заработной платы над 
ростом производительности труда. 
И мы его каждый год выполняли. 
Этот показатель нужен каждому 
предприятию. Если, не имея роста 
производительности, я увеличи-
ваю зарплату, то проедаю обо-
ротку, и завтра мне вообще нечем 
будет платить зарплату. Мы это 
правило всегда соблюдали. В итоге 
в 2018 году, когда всё сказали, что 
кризис закончился и все хорошо, 
у нас зарплата оказалась на 16 
процентов ниже, чем средняя по 
городу. Хотя мы не падали ни 
одного года!

Получается, на других пред-
приятиях объемы производ-
ства падали, а зарплата росла. И 
сегодня у нас зарплата серьезно 
ниже, чем по городу. Но у нас нет 
источников ее повышать.

– Интересно, а ваша зарпла-
та намного выше, чем средняя 
по заводу?

– В три раза. У меня установ-
лен коэффициент 6, но реально 
то, что у меня есть, – с коэффи-
циентом 3.

А много это или мало – у 
каждого свои запросы. У меня 
все есть: квартира, машина, и 
мне совершенно точно хватает.

Без права на ошибку
– александр Владимирович, 

а что самое сложное в вашей 
работе?

– Надо несколько уменьшить 
долю государства в управлении 
предприятием. Слишком много 
отчетности, запросов. Я не могу 

сказать, что это влияет на резуль-
тат, но то, что это отвлекает от 
работы – это совершенно точно. 
Мне кажется: если вы назначае-
те директора, дайте ему возмож-
ность самостоятельно принимать 
решения.

– у вас есть право на ошибку?
– Ошибки бывают разные... 

Но в госсекторе, наверное, права 
на ошибку нет. Если бы это было 
мое предприятие, то я рисковал 
бы своим, а так – государствен-
ным.

– Поэтому вы сто раз поду-
маете…

– Я двести раз подумаю! 
Если не выхожу на окупаемость, 
если вижу, что проект съест мои 
деньги и не даст того, что хочу 
получить, конечно, я не ста-
ну рисковать. Но я пенсионер. 
И если потеряю работу, пойду 
цветы выращивать. А есть моло-
дые ребята, которые становятся 
директорами. И если я подумаю 
двести раз, то они – четыреста, 
потому что понимают: идти 
некуда.

– Мне понравилось, как на 
вручении премии «Человек 
дела» вы сказали, что завод 
– это командный вид спор-
та. а как вы собирали свою 
команду? Знаю, вслед за вами 
с «амкодора» ушли некоторые 
толковые руководители…

– Я никогда никого не пригла-
шаю с собой с завода, с которого 
ушел. Это моя принципиальная 
позиция. И те несколько человек, 
которые у меня сегодня работа-
ют из прошлой жизни, сначала 
уволились с «Амкодора» – безот-
носительно к трудоустройству на 
«Керамин». Это достойные люди. 
И я с удовольствием их пригла-
сил на работу. Но речь о едини-
цах. Основная команда, которая 
сегодня обеспечивает результат, 
тут уже была. Это квалифици-
рованные, очень добросовестные 
люди.

– Кстати, а почему вы ушли 
с «амкодора»?

– Наверное, исчерпал себя. В 
жизни надо что-то менять. Нужно 
либо по горизонтали, либо по 
вертикали двигаться. Нельзя бес-
конечно сидеть на одном месте, 
можно забронзоветь.

– Вам никогда не хотелось 
иметь свой маленький заводик?

– Для этого нужен начальный 
капитал. А я из того поколения, 
у которого его никогда не было. 
Но мне всегда нравилось то, чем 
я занимался. И мои заводы были 
успешными. 

– «Керамин» сделал успеш-
ным анатолий тютюнов, кото-
рый прошел на заводе все сту-
пени карьерной лестницы. он 
сегодня бывает на предпри-
ятии?

– Мы с ним практически не 
знакомы. Один раз я его видел 
на День строителя. К нему здесь 
относятся с огромным уважением. 
Он действительно отстроил и соз-
дал этот завод в том виде, в кото-
ром он есть сейчас. Это заслуга 
Анатолия Дмитриевича. Мы про-
сто дорисовываем штрихи за счет 
того, что появились новые техно-
логии, которых тогда не было.

– Почему вас называют 
«совестью отечественного биз-
неса»?

– Да ну, глупости это все! 
Просто громкие слова… Я 
уже говорил вам: главное, что 
человек в жизни нарабатыва-
ет, – это репутация. И ника-
кие деньги не компенсируют 
ее потерю. Мне не все равно, 
как мои внуки будут обо мне 
вспоминать.

У кого-то из классиков есть 
такая фраза: надо прожить 
жизнь так, чтобы не дать пово-
да потомкам плюнуть на твою 
могилу. Вот мне хочется прожить 
жизнь именно так. Для меня это 
важно.

И мне кажется, нет сегодня 
человека, который может ска-
зать, что я где-то проявил лич-
ный меркантилизм… 

– В интернете широко разо-
шлась заметка, где вы, отвечая 
на мой вопрос об арестованных 
руководителях предприятий, 
сказали, что не всегда доверяе-
те информации правоохраните-
лей о директорах-взяточниках. 
резонанс получился большой. 
«Внимание к себе он точно при-
влек, – писали на форумах и 
в соцсетях. – Смелый, даже не 
верится, что у нас еще оста-
лись такие».

– Мне тоже звонили, спраши-
вали, что я там такое сказал, что 
всё кипит. А я просто ответил 
на пресс-конференции на ваш 
вопрос…

У нас  не принято говорить 
о таких вещах. Наверное, люди 
разучились говорить вслух, что 
думают…

– Мне кажется, у нас и 
ярких директоров предпри-
ятий не стало. В свое время 
были Михаил леонов, который 
всегда охотно общался с жур-
налистами. леонид Калугин, 
рискнувший пойти в прези-
денты. Василий Шлындиков, 
который, как и вы, возглав-
лял «амкодор» и даже принял 
активное участие в создании 
партии…

– А еще Иван Кулешов, кото-
рый Тракторным заводом руко-
водил, и другие… Да, неодно-
значные все, но личности! 

– Почему директорский кор-
пус сегодня боится привлекать 
к себе внимание?

– Мне сложно судить… 
Даже за то время, что я 

здесь работаю, из отрасли ушли 
практически все руководители, 
которые были звездами. Просто 
поколение наше уходит. Может, 
молодых людей, которые прихо-
дят вместо нас, отучили иметь 
свое мнение?

– александр Владимирович, 
а как бы вам хотелось закон-
чить свою карьеру?

– Мне хотелось бы закон-
чить ее на «Керамине». Уйти со 
спокойной совестью, оставить 
успешный завод. 

Хотелось бы, чтобы, когда я 
уйду, кто-то из моих замести-
телей сел на мое место. Чтобы 
не искали директора со сторо-
ны. У меня действительно очень 
квалифицированные заместите-
ли, причем молодые люди, при-
мерно вашего возраста. И уже с 
огромным опытом управления! 
Хотелось бы, что завод достал-
ся людям, которые им живут и 
которые его любят…

Александр Яновский рос в семье советских интеллигентов. Отец – инженер, мать – воспита-
тель в детском саду, они с ранних лет научили сына проявлять уважение к людям. Именно это 
качество он считает главным, основополагающим в своей карьере топ-менеджера. 

Навыки управленца Александр Владимирович начал осваивать еще в юности. Будучи студен-
том Гомельского государственного университета, возглавил студотряд, а получив диплом, 
трудоустроился в областном штабе студенческих отрядов. В промышленность пришел в 
1986 году. Начинал на «Гомельдреве» замом начальника цеха, впоследствии стал замести-
телем генерального директора по производству. С 2002-го работал на «Амкодоре»: сначала 
руководителем завода «Ударник», затем – генеральным директором всего объединения. В 2012 
году возглавил ОАО «Керамин».

ИЗ ЛИЧНОГО ДЕЛа
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ФаКт
Кожны пяты – непаўналетні
Дзеці складаюць 19% ад усяго насельніцтва Беларусі. Гэта каля 1,8 млн чалавек.

STOP!

СІТУаЦыЯ

З пЕрШыХ вУСНаЎ

                                                            За  ЧаШЕЧКОЙ  КОфЕ  С  марИНОЙ  КОКТыШ

Александр ЯНОВСКИЙ:
«Ушли практически все 

руководители, 
которые были звездами…»

Генеральный директор ОАО «Керамин» убежден: 
для каждого предприятия есть свой собственный рецепт успеха.

                                                            За  ЧаШЕЧКОЙ  КОфЕ  С  марИНОЙ  КОКТыШ                                                            За  ЧаШЕЧКОЙ  КОфЕ  С  марИНОЙ  КОКТыШ
У мінулыя выхадныя на 
тэрыторыі Беларусі былі 
затрыманы 173 чалавекі, 

якія кіравалі 
аўтатранспартам у п’яным 

стане. Сярод іх двое 
супрацоўнікаў міліцыі.

Аляксандр КАБАНАЎ:

«Чакаем, 
што скажуць 

эксперты»
Брэсцкі актывіст распавёў 

“Народнай Волі”, якім чынам 
разгортваюцца падзеі вакол 

будаўніцтва акумулятарнага завода.

Нагадаем, што ў Брэсце актывісты 
ўжо не першы год пратэстуюць супраць 
будаўніцтва ў абласным цэнтры 
акумулятарнага завода. Не так даўно 
Генеральная пракуратура афіцыйна 
паведаміла пра затрыманне Віктара 
лемяшэўскага, уладальніка гэтага 
прадпрыемства.

– Нягледзячы на тое, што кіраўнікі 
горада і вобласці сустракаліся і 
абмяркоўвалі з актывістамі розныя 
праблемныя пытанні, у мінулую нядзелю 
мы традыцыйна выйшлі на плошчу горада, 
бо патрабуем не толькі прыпынення 
работы завода, але і яго закрыцця, – кажа 
аляксандр Кабанаў. – Акрамя таго, стала 
вядома, што кампанія “АйПаўр”, якая 
будавала завод, падала іск у суд на двух 
брэсцкіх актывістаў Дзмітрыя Бекалюка і 
Дзям’яна Лепясевіча.

Даведаліся, дарэчы, пра гэта 
абсалютна выпадкова, ніякіх павестак 
з гэтай нагоды нават не было. Але, 
наколькі нам вядома, фірма патрабуе 
абвяржэння інфармацыі, якая была ў 
адным з нашых відэаролікаў. Праўда, ні 
Бекалюк, ні Лепясевіч не маюць да таго 
роліка ніякага дачынення.

– Якім чынам зараз разгортваецца 
сітуацыя вакол прадпрыемства?

– На завод нікога не пускаюць, таму 
інфармацыя мінімальная. Тэлефанавалі 
ў аблвыканкам, хацелі сустрэцца з 
кіраўніцтвам, каб абмеркаваць некаторыя 
пытанні, але нам сказалі задаваць усе 
пытанні  падчас “Прамой лініі” з намес-
нікам старшыні Брэсцкага аблвыканкама.

Акрамя таго, маем інфармацыю, што 
на заводзе “БІТ-сплаў” у Белаазёрску, які 
належыць гэтай жа кампаніі, якая будавала 
прадпрыемства і ў Брэсце, у работнікаў 
бралі аналізы крыві на прадмет наяўнасці 
ў арганізме свінца.

Там часам праверка і экспертыза 
прадпрыемства на прадмет экалагічнай 
бяспекі працягваецца, паводле папярэдніх 
звестак яна павінна закончыцца 19 
ліпеня. Чакаем, што скажуць эксперты з 
Міністэрства прыродных рэсурсаў і аховы 
навакольнага асяроддзя…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Абаронцаў 
Курапатаў 

працягваюць 
штрафаваць

У мінулую суботу падчас 
Курапацкай варты быў затрыманы 

маладзёжны актывіст Дзяніс 
Урбановіч.

Малады чалавек выклікаў міліцыю, 
каб паскардзіцца на супрацоўніка ДАІ, а ў 
выніку сам апынуўся ў ізалятары часовага 
ўтрымання, дзе правёў больш за суткі.

Учора Дзяніс Урбановіч быў аштрафа-
ваны Мінскім раённым судом за “дробнае 
хуліганства” на 30 базавых велічынь (765 
рублёў).

“У якасці сведак выступалі толькі 
міліцыянеры, – распавёў Дзяніс. – Усе 
хадайніцтвы, каб выслухалі сведак з майго 
боку, былі суддзёй адхілены”.

Віктар ШПАК.
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ДИСКУССИЯ

У СОСЕДЕЙ

пЕрамОвы

Парламентские выборы  
в 2019 году:  

законно ли это?

Проведение выборов в пар-
ламент в 2019 году не противо-
речит закону, это не досрочные 

выборы, считает глава ЦИК Лидия 
Ермошина. По просьбе TUT.BY она 
прокомментировала критику о том, 
что выборы в ноябре 2019-го сокра-
тят срок полномочий парламента 
на 10 месяцев, а конституционных 
оснований для досрочных выборов 
сегодня нет.

– Никакой коллизии здесь нет, на 
эту тему уже ответил завкафедрой 
конституционного права [БГУ], 
бывший глава Конституционного 
суда [Григорий] Василевич. Это не 
досрочное проведение выборов, оно 
возможно.

– Но ведь парламент не доси-
дит существенный срок до четы-
рех лет?

– Ну что делать, так сложилось.
На вопрос, есть ли препятствия 

в законе к тому, чтобы сократить 
таким образом срок парламента не 
на 10 месяцев, а, к примеру, на два 
года, глава ЦИК ответила, что тут 
надо «тоже исходить из здравого 
смысла».

– Гипотетически возможно все. 
Но когда это на два года, понят-
но, что это досрочное прекраще-
ние. А когда обстоятельства скла-

дываются подобным образом, как 
у нас, давайте не будем забывать, 
что здесь не только десять месяцев, 
а парламент не доработает всего 
лишь одну сессию.

Глава ЦИК считает, что совме-
щение выборов чревато большой 
политизацией общества, а это «всег-
да очень большая проблема для 
государства».

– Тут же не только политиза-
ция, а управляемость государства. 
А управляемость – это безопасность 
государства.

(Из интервью TUT.by.)

Михаил ПАСТУХОВ: Это посягательство  
на законные полномочия президента

Михаил Пастухов был судьей 
Конституционного суда до 1996 
года. Он единственный из перво-
го состава КС не захотел прекра-
щать производство по импичмен-
ту Александра Лукашенко. Больше 
он на государственных постах не 
работал.

Пастухов, как сообщал тот 
же TUT.by, считает, что назна-
чать выборы задолго до истече-
ния полномочий президента или 
парламента незаконно, потому 

что это сокращает срок действую-
щих органов власти. Заметим, что 
такое у нас в практике уже было: 
после выборов 2006 года прези-
дент заступил на третий срок за 
полгода до истечения второго. 
Пастухов отвечает: да, это стало 
«порочной практикой».

– Выборы президента должны 
проводиться не позднее двух меся-
цев до истечения срока полномо-
чий действующего президента. 
Эти два месяца нужны затем, что-

бы в случае чего прошел второй 
тур. А проводить раньше – значит 

посягать на законные полномочия 
президента, на срок его полно-
мочий, который длится пять лет. 
Это ущемление его полномочий. 
Могут ведь избрать другого чело-
века, и тогда [действующий пре-
зидент] скажет: я свой кабинет 
не оставлю до последнего дня. 
Это мы сейчас уже знаем, что 
побеждает один и тот же канди-
дат и его срок может сокращать-
ся в тактических политических 
целях, но ведь это неправильно.

Григорий 
ВАСИЛЕВИЧ: 

Препятствий в 
Конституции нет

Григорий Василевич в 1996 
году возглавил Конституционный 
суд после референдума, который 
расширил полномочия президен-
та. Затем он был генпрокурором, а 
сейчас работает завкафедрой БГУ.

 Он считает, что нет правовых 
препятствий для назначения выбо-
ров за несколько месяцев до исте-
чения срока президента или парла-
мента.

– В Конституции указан срок, 
позднее которого нельзя проводить 
выборы, – два месяца до истече-
ния срока полномочий президента, 
месяц – для парламента. «Не позд-
нее» – значит, можно раньше.

Тезис о невозможности сокра-
щения срока полномочий прези-
дента или парламента экс-глава 
Конституционного суда считает 
«оценочным» и повторяет, что в 
Конституции такого запрета нет: 
и президент, и парламент могут 
пойти на выборы до истечения 
своего срока.

(https://news.tut.by/economics/627717/html)

Лидия ЕРМОШИНА: Это не противоречит закону

Беларусь стоит на пороге двух избирательных кампаний – президентской и парламентской.  
Есть противоположные точки зрения насче того, когда и какую кампанию разворачивать.

Сегодня «Народная Воля» решила ознакомить читателей с мнением председателя Центральной  
избирательной комиссии Лидии Ермошиной, судьи Конституционного суда до 1996 года Михаила Пастухова, 
председателя Конституционного суда после 1996 года, завкафедрой юридического факультета БГУ Григория 
Василевича и председателя юридической комиссии Белорусского Хельсинкского комитета Гарри Погоняйло.

Гарри ПОГОНЯЙЛО: Грех нарушать Конституцию
Конституция разграничи-

ла полномочия Президента и 
Парламента в решении вопросов 
о проведении выборов. Первый 
назначает выборы в Парламент и 
местные представительные органы 
(п.2 ст.84), второй – Главы госу-
дарства (п.3 ст.97). Разграничение 
данных компетенций направлено 
на исключение нарушений сроков 
и порядка проведения выборов, 
их периодичности, установленных 
нормами Конституции и избира-
тельным законодательством.

В разделе IV Конституции 
четко и однозначно установле-
ны сроки полномочий Президента 
и Парламента, порядок их избра-
ния с указанием конкретных вре-
менных пределов по проведению 
выборов, момента, когда они при-
ступают к исполнению своих полно-
мочий (статьи 81,82,83 – в отноше-
нии Президента, статьи 91,93,95 – в 
отношении палат Национального 
собрания). Напомним, Президент 
избирается на пять лет, Парламент 
– на четыре года.

Закрепленные на конститу-
ционном уровне сроки и порядок 
избрания Главы государства и депу-
татов Парламента – гарантия сме-
ны власти в строго установленные 
Конституцией периоды, сохранения 
мира, стабильности и правопорядка 
в государстве.

Президент А.Г.Лукашенко при-
нял присягу 6 ноября 2015 г. и с 
указанной даты вступил в долж-
ность на свой новый пятилет-
ний срок. Первая сессия палат 
Национального собрания шестого 
созыва начала работу 11 октября 
2016 г. и должна завершить свой 
четырехлетний срок полномочий 
не позднее 11 октября 2020 года. 
Таким образом, народ исполь-
зует свое право избирать власть 
на установленные Конституцией 
сроки, а избранные лица – пра-
во исполнять свои полномочия в 
течение этих сроков.

Следуя логике конституцион-
ных норм о назначении очеред-
ных выборов Президента и палат 
Парламента и их проведении (ч.3 
ст.81, ч.3 ст.91), выборы должны 
быть назначены не позднее 6 июня 
2020 года и 11 июня 2020 года 
соответственно. Да, избиратель-
ные кампании по времени совпа-

дут, но это не повод нарушать 
порядок выборов, установленный 
Конституцией.

Если выборы в Парламент будут 
назначены, как как-то предлагал 
Президент, на 7 ноября 2019 года, 
то избранные в октябре 2016 г. депу-
таты палат Парламента «не дорабо-
тают» около 10–11 месяцев, то есть 
четверть своего срока. Это приведет 
к нарушению не только националь-
ного законодательства, но и между-
народных обязательств Беларуси в 
области избирательных стандартов 
и прав человека, закрепленных, в 
частности, во Всеобщей деклара-
ции прав человека, Международном 
пакте о политических и граждан-
ских правах.

Из упомянутого заявления 
А.Г.Лукашенко в ходе послания 
к народу и Парламенту в апреле 
2019 г. следует, что он считает себя 
уже избранным на очередной срок: 
«Нам – будущим парламентариям 
и мне – ставить окончательную 
точку в обновленной Конституции 
нашей страны». Было бы справед-
ливее ожидать, что действующий 
Глава государства объявит пред-
ложение Палате представителей 
назначить очередные выборы 
Президента ранее установленных 
сроков окончания его полномо-
чий, а не парламента. Но этот грех 
нарушения Конституции он возь-
мет на себя.

С другой стороны, вряд ли мож-
но представить себе такую ситуа-
цию: Палата представителей в свою 
очередь без каких-либо правовых 
обоснований, произвольно назна-
чит выборы Президента, сократив 
срок его полномочий на десять 
месяцев…

Исследуя данный вопрос, я 
исхожу из того, что никакие 
вольные интерпретации норм 
Конституции, оправдывающие 

отступление от установленного 
порядка избрания власти наро-
дом, недопустимы. Президент осу-
ществляет свои полномочия, воз-
ложенные на него исключительно 
в пределах Конституции и законов, 
указано в ст.84 Конституции.

Готовящийся указ о назначении 
“досрочных” выборов в Парламент 
с нарушением порядка и сроков, 
безусловно, противоречит нор-
мам Конституции и закладывает 
серьезные сомнения в его юриди-
ческой силе, а значит, в исполни-
мости. Нарушение данных поло-
жений закона влечет правовую 
ответственность Президента. В 
данном случае Президент посяга-
ет на важнейшие принципы демо-
кратических выборов, принцип 
разделения властей, верховенства 
права и в целом на конституци-
онный правопорядок в государ-
стве. В соответствии с Законом «О 
Президенте Республики Беларусь», 
установившем правовой статус 
и полномочия Главы государ-
ства на основе и во исполнение 
Конституции, Президент несет 
ответственность перед народом 
Республики Беларусь за исполне-
ние своих обязанностей (ст.2).

Конституция, иные акты 
законодательства, в том чис-
ле Избирательный кодекс 
Республики Беларусь, в своих 
текстах используют только сле-
дующие правовые термины: «оче-
редные» и «внеочередные» выбо-
ры. Все, что признано исключи-
тельным, важным, политически 
целесообразным и возможным, 
учтено и указано в нормах 
Конституции, иных правовых 
актах, регулирующих выборы. 
Так, продление срока полномо-
чий Парламента по Конституции 
допускается только на основании 
закона в случае войны (ч.1 ст.93).

В случаях и порядке, предусмо-
тренных Конституцией, полномо-
чия палат Парламента могут быть 
прекращены решением Президента 
досрочно:

а) при отказе в доверии 
Правительству, выражении воту-
ма недоверия Правительству либо 
двукратном отказе в даче согласия 
на назначение Премьер-министра 
(ч.1 ст.94);

б) на основании заключения 

Конституционного Суда в слу-
чае систематического или грубого 
нарушения палатами Парламента 
Конституции (ч.2 ст. 94).

Решения по этим вопросам 
Президент принимает не позднее 
чем в двухмесячный срок после 
официальных консультаций с пред-
седателями палат (ч.3 ст. 94). Это 
один из конституционных способов 
разрешения конфликта между вла-
стями, прежде всего между зако-
нодательной и исполнительной. А 
посредником выступает Глава госу-
дарства (ч. 2 ст. 79).

В соответствии с Конституцией, 
Законом «О Президенте 
Республики Беларусь», Законом 
«О Национальном собрании 
Республики Беларусь», палаты 
Национального собрания не могут 
быть распущены:

а) в период чрезвычайного или 
военного положения;

б) в последние шесть месяцев 
полномочий Президента;

в) в период решения палатами 
вопроса о досрочном освобождении 
или смещении Президента с долж-
ности;

г) в течение года со дня их пер-
вых заседаний.

Никаких других оснований и 
исключений для продления сро-
ка полномочий Палаты предста-
вителей и Совета Республики или 
досрочного их прекращения ни 
Конституцией, ни какими-либо 
иными законодательными актами 
не предусмотрено.

Президент А.Г.Лукашенко объ-
явил о возможном смещении сро-
ков проведения выборов депутатов 
палат Парламента. В связи с этим 
хочу обратить внимание на следую-
щее важное обстоятельство.

Наряду с основными поло-
жениями о двухпалатном соста-
ве законодательного органа (о 
сроках выборов, порядке избра-
ния депутатов, организацион-
ные вопросы выборов руко-
водителей палат, постоянных 
комиссий, иных органов и т.д.) 
в Конституции прописана специ-
альная и важная норма, определя-
ющая организационно-правовую 
форму деятельности Парламента 
– о сессиях (ст.95). В установ-
ленный сессионный период про-
ходят пленарные заседания депу-

татов Палаты представителей и 
членов Совета Республики, рабо-
тают комиссии и другие органы 
палат Парламента. В этот период 
и в перерывах между сессиями 
депутаты встречаются со свои-
ми избирателями на местах, ведут 
прием и обсуждают насущные и 
важные вопросы государствен-
ного строительства, экономи-
ки, социальной сферы и быта. И 
делают эту работу по сути непре-
рывно в течение всего срока их 
избрания. В ст.95 Конституции 
закреплено:

«Палаты собираются на две оче-
редные сессии в год.

Первая сессия открывается 2 
октября; ее продолжительность не 
может быть более восьмидесяти 
дней. 

Вторая сессия открывается 
2 апреля; ее продолжительность 
не может быть более девяноста 
дней.

Если 2 октября или 2 апреля 
приходятся на нерабочий день, то 
сессия открывается в первый сле-
дующий за ним рабочий день. 

Палата представителей, Совет 
Республики в случае особой необходи-
мости созываются на внеочередную 
сессию по инициативе Президента, 
а также по требованию большин-
ства не менее двух третей голо-
сов от полного состава каждой из 
палат по определенной повестке 
дня.

Внеочередные сессии созываются 
указами Президента».

Для всех является очевидным: 
смещение сроков выборов, если они 
будут назначены на ноябрь-декабрь 
2019 года, приведет к нарушению 
сроков открытия первой сессии по 
дате (2 октября), прямо указанной в 
Конституции.

Что же касается интервью 
госпожи Л.Ермошиной и экс-
председателя Конституционного 
Суда, профессора Г.Василевича о 
возможности проведения выбо-
ров в Парламент 7-го созы-
ва ранее установленных сроков 
(как минимум на 10 месяцев), 
то, на мой взгляд, их высказы-
вания дискредитируют первую 
как председателя Центральной 
комиссии, второго как ученого-
правоведа в области конституци-
онного права.

Покой Украине 
только

   снится…
В ближайшее воскресенье 

в Украине состоятся парла-
ментские выборы. Партия пре-
зидента Владимира Зеленского 
«Слуга народа» является  
безусловным лидером избира-
тельной гонки во всех реги-
онах, включая западные. По 
опросам, ее рейтинг составля-
ет 48,5%. Кстати, в современ-
ной истории Украины ни одна 
партия не может похвастаться 
столь массовой поддержкой 
избирателей.

На втором месте находит-
ся «Оппозиционная платфор-
ма – за жизнь» (Юрий Бойко, 
Вадим Рабинович, Виктор 
Медведчук) – 14,1%. На тре-
тьем месте «Европейская 
солидарность» Петра 
Порошенко – 9,2%. Четвертый 
счастливчик, преодолеваю-
щий 5-процентный барьер, 
– это «Батьківщина» Юлии 
Тимошенко – 6,2%. А вот 
рейтинг партии Святослава 
Вакарчука скукожился после 
того, как ее лидер безрассуд-
но решил публично подебати-
ровать о конкретных насущ-
ных делах, а не об абстракт-
ных тонких материях. Партия 
«Голос» находится на грани 
прохождения в парламент – 
4,4%. В спину ей дышит пар-
тия Игоря Смешко «Сила и 
честь» – 4,1%.

С большой долей вероят-
ности можно предположить, 
что 21 июля особых сенсаций 
не произойдет. Но интрига 
все же существует. Во-первых, 
сможет ли партия Владимира 
Зеленского получить простое 
большинство в новом составе 
Верховной Рады, а во-вторых, 
попадут ли в парламент еще 
два неофита украинской поли-
тики – партии «Голос» и «Сила 
и честь».

Нынешний парламент, 
впрочем, как и исполнитель-
ная власть, своими действия-
ми на протяжении последних 
пяти лет достаточно сильно 
себя дискредитировал. Только 
4% украинцев довольны дей-
ствиями Верховной Рады. 
Попытки ограничить власть 
президента на основании 
результатов выборов, «танцы 
с бубнами» вокруг дня ина-
угурации, попытки ревизии 
указа президента о досрочных 
выборах, который поддержи-
вало подавляющее количество 
избирателей в Украине, отказ 
решать кадровые вопросы, 
инициированные президен-
том, игнорирование подан-
ных Владимиром Зеленским 
законопроектов – все это еще 
больше снизило и без того 
низкий рейтинг нынешних 
парламентариев.

После избрания нового 
состава украинского законо-
дательного органа, формиро-
вания правительства следует 

ожидать полномасштабной 
ревизии принятых законов 
и проведенных реформ, осу-
ществленных предшественни-
ками. В первую очередь это 
коснется многострадального 
Избирательного кодекса, при-
нятого на финишной черте 
каденции Верховной Рады. По 
мнению некоторых парламен-
тариев, он принят с наруше-
нием регламента и процеду-
ры, после 18 переголосований 
и четырех лет мурыженья. 
После такого сомнительно-
го принятия столь важного 
документа практически сразу 
был внесен проект постанов-
ления, блокирующий подписа-
ние Избирательного кодекса. 
Пока парламент не проголо-
сует против этого постанов-
ления, принятый кодекс не 
уйдет на подпись президенту, 
а спикер Андрей Парубий уже 
объявил о закрытии последне-
го пленарного заседания этой 
Верховной Рады.

Представитель президен-
та в Верховной Раде Руслан 
Стефанчук поставил под 
сомнение легитимность при-
нятого Избирательного 
кодекса: «Будет ли он под-
писан? Безусловно, мы про-
анализируем, ибо видим нару-
шения регламента при при-
нятии этих вещей. Родили 
Избирательный кодекс, кото-
рого практически никто не 
видел и не читал. Когда у меня 
спрашивают, какое я имею 
отношение к Избирательному 
кодексу, я не могу сказать. 
Знаю Избирательный кодекс, 
знаю 2,4 тысячи правок, а за 
что голосовали депутаты – я 
не знаю».

На что рассчитывают ста-
рые элиты? Как всегда, на 
авось. Надежда прежде всего 
на то, что партия «Слуга наро-
да» не получит простого боль-
шинства в Верховной Раде и 
не сможет самостоятельно или 
с кем-то в коалиции сформи-
ровать после выборов новое 
правительство, а это означа-
ет новые досрочные выбо-
ры. Или президент Владимир 
Зеленский со своей коман-
дой не справится с тяжелой 
ситуацией в стране, не хватит 
квалифицированных кадров, 
опыта и знаний. Рейтинг 
начнет падать, а потерпев-
шие поражение будут всяче-
ски этому способствовать в 
надежде совершить реванш.

Запасемся терпением, 
осталось ждать недолго. Через 
неделю прорисуются конту-
ры, в каком ключе будет даль-
ше развиваться ситуация в 
Украине.

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный 

корреспондент газеты 
«Народная Воля» в 

Украине.

Калі паляцім  
з Гродна  

ў Варшаву? 
Аб гэтым вялася 

размова паміж старшынёй 
Гродзенскага аблвыканкама 
уладзімірам Краўцовым і 
намеснікам міністра замежных 
спраў Польшчы Марцінам 
Пшыдачам падчас яго 
наведвання Гродна.

Абодва бакі канстатавалі, 
што зацікаўлены ў рэгулярным 
авіямаршруце паміж Гродна 
і Варшавай. Польскі міністр 
пацвердзіў, што такія перамовы 
беларускага боку з некалькімі 
польскімі авіякампаніямі 
працягваюцца. 

Больш за тое, у маі 2017 года 
паведамлялася аб прапрацоўцы 
арганізацыі авіярэйсаў, праўда, 
тады польская авіякампанія 
LOT нібыта казала, што 
палёты стануць цікавымі 
для яе ў тым выпадку, калі 
гродзенскі аэрапорт уключаць 
у бязвізавую зону. Аэрапорт 
“Абухава”, які знаходзіцца на 
тэрыторыі Гродзенскага раёна, 
у бязвізавую зону ўжо год як 

уключаны, аднак рэгулярнага 
авіярэйса дагэтуль няма. 

Тым часам супрацоўніцтва 
Гродзенскай вобласці з 
рэгіёнамі Польшчы ў апошнія 
гады заўважна пашырылася. 
Рэспубліка Польшча з’яўляецца 
асноўным гандлёвым 
партнёрам Гродзенскай 
вобласці і займае трэцяе месца, 
саступаючы толькі Расійскай 
Федэрацыі і Украіне.

Акрамя гэтага, існуе 
шэраг сумесных праектаў 
у межах трансгранічнага 
супрацоўніцтва “Польшча–
Беларусь–Украіна”, якія 
рэалізуюцца ў сферах 
адукацыі, аховы здароўя, 
культуры, турызму і развіцця 
прыгранічнай інфраструктуры. 

І ў той самы час дзеля 
таго, каб перасекчы беларуска-
польскую граніцу, грамадзянам 
абедзвюх краін трэба траціць 
па некалькі гадзін у чарзе на 
пагранічных пераходах.

Аляксей МІХАЛЁЎ.
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П о Ш т а

КаЛОНКа 
аЛЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Розыгрыш
– А давайце разыграем мы Пятра
І гарэлачкі нальём замест сітра.
Будзе смешна – адчуваю я нутром.
Пасмяёмся разам потым мы з Пятром,
Як гарэлачку ён залпам праглыне…
– А давайце разыграйце вы мяне!

Назолы 
Быў у палацы вечар урачысты.
Парадавалі нашы фігурысты.
Выказвалі яны такі запал,
Што гледачам пацешна вельмі стала:
Залезлі тры разы на п’едэстал,
І тройчы іх зганялі з п’едэстала.

Нешта ёсць у кожнага 
Прапашчых людзей не бывае ў жыцці,
А значыць, у кожнага (то не сакрэт!)
Харошае нешта магчыма знайсці,
Калі абшукаць чалавека як след…

Дзе пазнаецца сяброўка
Напэўна, у мужчынскай грамадзе
Павінны знаць усе без напамінку,
Што пазнаецца сябар у бядзе,
Сяброўка пазнаецца ў адпачынку.

Піва ці гарэлка?
– Што піць нам – гарэлку ці піва,
Каб не адбылося бяды?
На гэта пытанне гулліва
Мой сябар адказваў заўжды:
– Ірвецца, як кажуць, дзе тонка.
Дык думка
У клёпках жыве:
Адна ў чалавека пячонка,
А ныркі
Усё-такі дзве…

А гора няма 
– Апанас, ты паверыш ці не? 
Жонка ўчора сышла ад мяне…
– Дык схадзі да бліэйшае крамы
І заглыкай належныя грамы.
– Так гаворыш ты, братка, дарма –
Не паможа.
– Мо грошай няма,
Каб ты выпіў і гора агораў?
Грошы ёсць, ды нямашака гора.

«Партызан» 
Мне вобразна сказаў адзін «пісака»
(І выраз той дасціпна-нечаканы):
– Лічыць патрэбна нам,
Што воўк – сабака,
Які калісь падаўся ў партызаны.

Паказаць?
На карпаратыве калегу свайму
Сказала яна паміж звонкімі тостамі:
– Цяжар на душы –  і ніяк не здыму,
Бо я адзінокая вельмі і тоўстая.
І свет для мяне – ненавісны, чужы,
Не бачу харошага нават далёка я.
– Хіба ж ты таўстая? Ну дзе? Пакажы!
– Яшчэ паказаць мо, дзе я адзінокая?..

Ці там шукае? 
Сказаў алкаш, глынуўшы піва кружку:
– Ну гэтак не шанцуе мне ў жыцці!
Хаджу ўжо год у гэтую піўнушку,
Ды тут «прынцэсу» не магу знайсці…

«Прыбіральня» 
Калі з завуголля нясецца смурод,
Здаецца, што там прыбіральня сама.
Ды ведае добра тутэйшы народ,
Што там прыбіральні якраз і няма.

Панядзелак 
Вядома ўсім (прычым ужо здавён),
Што ёсць планета гэткая – Плутон.
Там суткі, расказаў сябрук адзін,
Сто пяцьдзясят – і нават больш! – 
гадзін. 
І з сябрам да высновы мы прыйшлі:
Амаль як панядзелак на Зямлі…

«Не чакала»
– Каханая, ты выйдзеш за мяне? 
І вёску ўсю вяселле ўскалыхне!
– Як нечакана чуць такія словы…
Дый спіс гасцей не ўвесь яшчэ гато-
вы…

Адказу няма 
– А што такое ўсё-такі каханне? 
– Баюся, што на вашае пытанне 
Даць не змагу дакладнага адказу,
Бо мужу я не здрадзіла ні разу…

Пацешыўся 
Аднойчы маё пажадала нутро
Хоць трохі пацешыцца ў краме,
Зрабіць заадно і касірцы дабро –
Прыгожай, як лялечка, даме.
Адметнымі вельмі пакупкі былі –
Каньяк і два боханы хлеба.
На сподачак горда паклаўшы рублі,
Я вымавіў:
– Здачы не трэба!
Здаецца мне, сціплы заробак у вас…
Куркуль або скнара хіба я?
Праз хвілю касірка дала мне адказ:
– Прабачце, ды тут не хапае…

На ЖИТЕЙСКИХ пЕрЕКрЕСТКаХ

Сыр-бор вокруг куста сирени …А на самай 
справе сярэдняя 
зарплата даўно 

пераваліла 
за 500 долараў
Я даўно заўважыў: як 

толькі размова заходзіць пра 
нізкія заробкі людзей, спа-
сылка робіцца на афіцыйную 
статыстыку. Маўляў, глядзіце, 
сярэдняя месячная зарпла-
та па краіне ніяк не можа 
перавысіць у эквіваленце 
500 долараў. А ці так гэта на 
самай справе?

Я даўно жыву на свеце і бачу, 
як многія людзі хітруюць. Мой 
сусед, напрыклад, працуе ў пры-
ватнай будаўнічай фірме. Дык 
я дакладна ведаю, што частку 
зарплаты ён атрымлівае праз 
бухгалтэрыю, а другую част-
ку – у канверце непасрэдна 
ад начальніка. Зразумела, у 
статыстычныя справаздачы 
трапляюць фальшывыя лічбы.

А вось яшчэ прыклад. Адзін 
мой сваяк зарэгістраваўся як 
іпэшнік. Падатак плаціць па 
спрошчанай схеме. Зарабляе, 
ведаю, вялікія грошы, але 
афіцыйна свой заробак ён не 
афішуе. І такіх хітрых людзей, я 
ўпэўнены, многія тысячы. З-за 
іх, прама скажам, махлярства 
Белстат ніяк не можа выйсці на 
рэальныя даходы насельніцтва.

Ды што і казаць, афіцыйная 
статыстыка і блізка не 
адлюстроўвае сапраўдны 
ўзровень жыцця людзей. 
Паглядзіце, дабрабыт большасці 
з іх не такі ўжо і нізкі. Маюць 
нармальнае жыллё, амаль у кож-
най сям’і машына. Калі і цяжка 
каму зводзіць канцы з канцамі, 
дык гэта адзінокім пенсіянерам, 
інвалідам. Вось на якую катэго-
рыю людзей дзяржава павінна 
звярнуць увагу. Добра было 
б, каб іх сацыяльная дапамога 
складала хаця б тыя ж 350–400 
долараў.

Канстанцін РУСАКЕВІЧ, 
пенсіянер.

аДКрыТым ТЭКСТам

Здравствуйте, «Народная Воля»!
Зовут меня Генрих Болеславович 

Масилевич. Живу я в Несвиже на улице 
Слуцкой, 71 в частном доме. Имею земель-
ный участок размером 0,07 гектара.

Решил построить забор, чтобы отгоро-
диться  от улицы. Но моя соседка Ирина 
Михайловна Толстик на стыке границ 
наших земельных участков посадила куст 
сирени. Он разросся и закрыл границу 
моего участка, в результате чего создал 
препятствие для строительства забора. Я 
обратился к ней с просьбой убрать расти-
тельность, которая достигает трех метров, а 
значит, размещать ее следует на расстоянии 
не менее двух метров от границ смежных 
участков (об этом гласит пункт 7.8 ТКП 
45-3.01-117-2008 «Градостроительство. 
Районы усадебного жилищного строитель-
ства»). Таким образом, данный куст подле-
жит сносу или пересадке.

Однако соседка мою просьбу встрети-
ла в штыки. Прошло десять дней. Реакции 
на мою просьбу никакой. Тогда 18 июня 
сего года я обратился в отдел ЖКХ стро-
ительства и архитектуры Несвижского 
райисполкома. Начальник отдела Юлия 
Сергеевна Конищева выслушала меня и 
отправила И.М.Толстик уведомление за 
№68 от 18 июня 2019 года (копию уведом-
ления прилагаю). Срок исполнения был 
определен в две недели. Я просил срок 
сократить, так как на эту работу требуется 
не более двух часов. А мне как одино-
кому старику-пенсионеру (идет восьмой 
десяток) хотелось использовать это время 
для строительства забора. Тем более что 
стояла хорошая погода. Да и силы у меня 
уже не те. Быстро работать не могу, да и 
помощь нужна. Но начальник отдела это 
во внимание не приняла. Ну что ж, я силь-
но перечить не стал. Но я еще не знал, что 
ждет меня впереди.

Пришло долгожданное 1 июля. 
Сдвигов никаких. Пошел я опять в рай-
исполком к Ю.С.Конищевой. Она меня 
сразу ошарашила, сказав: «Вот сегодня 
приходила ваша соседка и заявила, что вы 
на своем огороде против ее дома посея-
ли кукурузу, и это ей не нравится. Ваша 
кукуруза приносит ей какой-то вред, 
неудобства и портит вид, а потому куст 
убирать не будет». Я старался объяснить, 
что грядку кукурузы не более трех ква-
дратных метров я сею ежегодно, и каж-

дый год на новом месте. Это мой продукт 
питания. Кукуруза не относится к группе 
древесно-кустарниковой растительности. 
Это однолетняя яровая зерновая культу-
ра, которая высевается в мае и убирается 
в конце августа. Я ее использую в пищу, 
когда она находится в фазе молочно-вос-
ковой спелости. И она никак не может 
приносить какого-то вреда. И количество 
грядок в своем огороде, их расположение 
и заполнение, а также сроки высевания я 
не обязан согласовывать с соседом.

Однако уважаемая Юлия Сергеевна 
была категорична. Сказала: «Я больше 
ничего не буду делать. Делайте сами что 
хотите». И вышла из кабинета. Вышел 
и я. У меня было такое состояние, как 
в народе говорят, будто мыла съевши. 
На крыльце райисполкома я долго стоял 
и размышлял о сложившейся ситуации. 
Мне в голову приходили всякие мысли 
и вопросы. В том числе и о том, поче-
му Юлия Сергеевна так быстро поменя-
ла свою профессиональную позицию, как 
мне кажется, превратившись из архитек-
тора в адвоката. И почему я на восьмом 
десятке лет заслужил такое неуважение 
со стороны чиновников? За всю жизнь ни 
в одном законе не читал о том, что, имея 
свой огород, я должен согласовывать с 

соседями что, где и когда сеять и высажи-
вать? И почему наш президент однажды 
в своем выступлении сказал, что у нас 
больше демократии, чем на Западе, что в 
суверенной Республике Беларусь центром 
внимания является человек?

Много других вопросов крутилось в 
голове, но самый главный поставил меня 
в тупик – а что делать дальше, как быть? 
Прокуратура строительством заборов и 
посадкой кустарников не занимается, это 

не ее дело. Милиция тоже. А вот при рай-
исполкоме есть административная комис-
сия, которая наделена правом рассматри-
вать спорные вопросы и прочие право-
нарушения и выносить соответствующие 
решения. Но я лично не могу вызывать на 
эту комиссию правонарушителей. А вот 
начальник отдела архитектуры может. Но 
в данном случае не хочет. По какой при-
чине – не известно. Может, не хватает вре-
мени, может, не хочет портить отношения 
с гражданкой И.М.Толстик, а может, есть 
какая-то зависимость.

Не важно, что и как. Главное то, что 
вопрос не решается. Препятствия не устра-
няются, забор не строится, а страсти  про-
должают накаляться. А чрезмерный накал 
страстей ни к чему хорошему не приводит.

Уважаемая «Народная Воля»! Я выпи-
сываю и читаю тебя с первого номера. И 
буду выписывать до конца своей жизни. 
Если даже получится, что сам не смо-
гу читать, все равно буду выписывать и 
просить, чтобы мне читали. Потому что 
ты действительно народная. Ты стоишь 
на страже законности и справедливо-
сти. Тебе не страшны ни бюрократы, ни 
высокие чиновники. Ты всегда помогаешь 
людям в поисках правды и справедливо-
сти. Ты всегда с народом. Поэтому, уважа-
емая «Народная Воля», я и решил просить 
у тебя помощи в решении моего вопроса. 
И буду очень благодарен тебе за это.

С большим уважением –
Генрих Болеславович МАСИЛЕВИЧ.

г.Несвиж.

ОТ РЕДАКЦИИ
Согласитесь, уважаемые читатели, Генрих Болеславович Масилевич имеет осно-

вание так высказываться. Его рассуждения подкрепляются как законодательными, 
так и моральными нормами. Что, его соседке Ирине Михайловне Толстик тяжело 
пересадить куст сирени на метр-другой в сторону? Да и стоит ли портить отноше-
ния с людьми из-за пустяка?

Удивляет поведение начальника отдела архитектуры и строительства рай-
исполкома Юлии Сергеевны Конищевой. Коль Вы установили, что «куст сирени… 
осуществляет препятствие при установке ограждения», отправили уведомление, то 
и проконтролируйте исполнение предписания. Теперь редакция газеты «Народная 
Воля» вынуждена направить материал для реагирования председателю Несвижского 
райисполкома Александру Зиновьевичу Ломскому.

Из-за ненадлежащего исполнения должностных обязанностей одним человеком 
обычная недоговоренность двух соседей превращается в сыр-бор районного масштаба.

Редакция газеты «Народная Воля» надеется, что уже в ближайшие дни в этой 
конфликтной истории будет поставлена точка.

Яе не стала… …Под дровами 
была взрывчатка

Не стала маёй першай любові, майго 
першага кахання, першага памкнення стаць 
мужам, сужэнцам стаць.

Колькі дзён таму спытаўся ў дачкі падчас 
тэлефоннай размовы: “Як пачуваецца маці? 
Хацеў бы пабачыць яе, даўно не бачыў”. 
Дамовіліся сустрэцца. А неўзабаве, 3 ліпеня, 
Людміла паведаміла: “Памерла мама”. Хавалі 
на могілках, вядомых як “Заходнія”. Зусім 
не летняе, рэзка пахаладалае надвор’е не 

вельмі стасавалася з пафасам прамоўленай 
пры адпяванні малітвы: “Супакой, Госпаду, 
душу спачылай слугі Тваёй у месцы светлым, 
месцы радасным, месцы ціхім, дзе няма ні 
болю, ні суму, ні плачу, але жыццё бяскон-
цае, вечнае…”

Пакідаючы могілкі, вярнуўся на нейкі 
момант, каб угледзецца ў надпіс на крыжы, 
каб пераканацца канчаткова, што пайшла ў 
той свет, лепшы за гэты, у свет, дзе “няма 
ні болю, ні суму, ні плачу”, “Вярцінская 
Генрыета Сцяпанаўна. 22.12.1927–3.07.2019”.

…Самая маладая, малодшанькая дач-
ка шматдзетнага багушэўскага чыгуначніка 
Сцяпана Валуева Галя, Галіна (гутарковае 
імя, паводле пашпарта – Генрыета, так 
атрымалася) паспяхова скончыла школу, 
затым Віцебскі педагагічны інстытут і была 
накіравана на працу ў Каменскую сярэд-
нюю школу. У тую самую, што на маёй 
Лепельшчыне і якую заканчваў я. Вось так 
распарадзіўся наш з ёю лёс. Яна была нашай 
любімай настаўніцай, яе прадмет – гісторыя 
– ці не галоўным. Яна не толькі вучыла, 
ды і захапляла, натхняла, асабліва нас, 
старшакласнікаў, “перастаркаў” (мы ж у вай-
ну чатыры гады не вучыліся). Пэўна ж, не без 
уплыву прыгожай, цікавай “гістарычкі” ста-

ранна я вучыўся, імкнуўся быць выдатнікам 
(школу скончыў з медалём). І нават стаў 
пісаць і друкаваць у насценнай школьнай 
газеце вершы…

Нашае няўдалае сужэнства? Яно было, 
безумоўна, балючае, цяжкастратнае маральна-
псіхалагічна для абодвух. Для мяне яшчэ як і 
для творцы, аўтара кнігі “Жанчына. Мужчына. 
Каханне”. Пісаліся радкі:

Пайшло яно –
 незваротнае,
як час, як само жыццё.
Глядзім услед, гаротныя:
“Бывай, бывай, пачуццё!”
Думалі, што ты вечнае,
што вечна нам любіць.
А выйшла так недарэчна,
як горай не можа быць.
Не ўспамінай нас ліхам!
А ў нашай памяці ты
самым светлым міфам
застанешся назаўжды.
Было ты кроўнае, роднае
і вось пакідаеш нас –
такое ж незваротнае,
як жыццё і час.

Анатоль ВЯРЦІНСКІ. 
5–7 ліпеня 2019 года.

вОСпОмИНаНИЯ

В Лошицком 
парке срубили 

исторически ценную 
магнолию

Дерево имело богатую историю и было обяза-
тельной частью экскурсии «Вандроўкі ў мінулае».

О спиленной магнолии рассказал в социальной 
сети Павел Дюсеков.

В XIX веке владелец имения в Лошицком пар-
ке Евстафий Иванович Любанский подарил дерево 
своей молодой жене Ядвиге Кеневич. Удивительное 
растение было доставлено в Минск прямиком из 
Японии. Ходила легенда, что бутоны на магнолии 
появляются в день рождения Ядвиги. Уникальность 
дерева заключалась также в том, что из одной лунки 
росли сразу три ствола.

Спилили удивительное дерево около недели 
назад. Территория Лошицкого парка находится 
под контролем «Зеленстроя», так что музей никак 
не мог помешать. Более того, их даже не пре-
дупредили.

Рисунок Ирины ПУСТОВАЛОВОЙ,

аСаБІСТаЕ

УЛыБКа ХУДОЖНИКа

Накануне 75-й годовщины 
освобождения Беларуси по теле-
видению часто звучали слова 
«Беларусь помнит». Хотелось бы, 
чтобы и о подвиге моей бабушки 
Ольги Васильевны Кошель узна-
ло больше людей.

До войны она работала агро-
номом в Смолевичском районе.

В июне 1941 года немецкие 
самолеты налетели на вокзал в 
Смолевичах. Они расстрели-
вали скопившихся там бежен-
цев, пытавшихся эвакуировать-
ся. На глазах у бабушки рани-
ло молодую женщину-еврейку. 
Выяснилось, что она врач и на 
станции была вместе с мужем. 
Сделав перевязку подручны-
ми средствами, бабушка взяла 
в колхозе лошадь и отвезла их 
в Зембин, где организовывался 
партизанский отряд.

В начале войны немцы сво-
зили раненых наших солдат в 
госпиталь, помощи им не оказы-
вали, но не запрещали местным 
жителям в госпиталь заходить. 
Бабушка приносила домой меш-
ки с окровавленными бинтами и 
вместе с малолетними дочерьми 
Фаиной (это моя мама) и Аней 
кипятила, стирала, утюжила и 
скручивала в рулоны эти бинты. 
Утром шла в госпиталь делать 
перевязки. Не один десяток сол-
дат удалось спасти, приходилось 
и хоронить умерших. Одного из 
них она похоронила за сельским 
клубом. Так и лежит он – неиз-
вестный солдат в неизвестной 
могиле.

В Заболотье был организо-
ван партизанский отряд. Ольга 
Васильевна выполняла задания 
командиров, в безвыходные момен-
ты ей помогали дочери, носили в 
корзинах с яйцами взрывчатку и 
листовки (детей не обыскивали).

В 1942 году, когда в войне 
наметился поворот, полицаи и 
прочие нацистские прислужники 
начали убирать тех, кто может 
их выдать, а особенно тех, кто не 
боялся говорить им правду в гла-
за. Выслеживали патриотов в без-
людных местах и убивали, устра-
ивали облавы и провокации.

В октябре 1943 года моей 
маме Фаине было 13, ее сестре 
Ане 10, а младшему брату Лене 3 

года. Бабушка уходила на задание. 
Фаина как-то спросила ее: «Мама, 
что будет с нами, если тебя аре-
стуют?» Она ответила: «Ничего, 
детки, вам моя слава достанется». 
Бабушку с подводой, полной дров, 
остановили полицаи. Под дровами 
была взрывчатка.

После ареста приехала боль-
шая немецкая машина, но ни 
одного немца в ней не было – 
только полицаи и местные жите-
ли, даже соседи. Арестовали 
также сестру бабушки Зинаиду, 
ее мужа Василя Лимовского 
(Ильмовского), сестру Анну 
и жену брата Степана – Лиду. 
Забрали почти все вещи. Один из 
полицаев сказал: «Детей заберем 
на обратном пути».

Позже немцы всех, кроме 
Василя и бабушки, отпустили, 
а их увезли в Минск в тюрьму. 
Василь выжил, его освободили 
наши. Но потом 10 лет отсидел в 
советской тюрьме.

В 1943-м немцы выгнали заклю-
ченных в тюремный двор. Офицер 
сказал: «Кто болен, выходите, будем 
лечить». Ольга Васильевна вышла 
из строя. Василь тянул ее за руку 
и уговаривал не идти, говорил, что 
расстреляют. Она не вернулась. По 
словам полицаев-работников тюрь-
мы, всех погрузили в душегубку и 
увезли в Тростенец, где выбросили 
умерших в готовые ямы.

Конец войны, трудное после-
военное время. Никто из мест-
ных полицаев и их прислужни-
ков не был наказан. Они рас-
ползлись по всему Советскому 
Союзу. Некоторые примазались к 
наступающим войскам, может, и 
до Берлина дошли…

Николай Владимирович 
ДУБАРЕВ.Минск.
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прЭСІНГ

ТаКОЕ ЖыЦЦЁ

               Н е л ь с а Н  М а Н д э л а :

    «Быць сваБодНыМ зНачыць Не проста  
    скіНуць з сяБе кайдаНы, але жыць,  
   паважаючы і прыМНажаючы сваБоду іНшых»

с п е ц в ы п у с к

18 ліпеня сусветная грамадскасць адзначае Міжнародны дзень 
Нельсана Мандэлы. Такое рашэнне было абвешчана Генеральнай 
Асамблеяй ААН яшчэ ў 2009 годзе. 

Сёлета спаўняецца 101 год з дня нараджэння выбітнага 
праваабаронцы, першага цёмнаскурага прэзідэнта Паўднёва-
Афрыканскай Рэспублікі, які атрымаў Нобелеўскую прэмію за 
барацьбу супраць расавай дыскрымінацыі – апартэіду. Нельсан 
Мандэла 27 гадоў правёў за кратамі, прычым першыя 18 – у 
адзіночнай камеры.  

Беларусь далёкая ад ПАР, ад іншых дзяржаў з падобнымі 
праблемамі, але ў нашай незалежнай краіне, на жаль, працягваюцца 
савецкія традыцыі пераследу за іншадумства. Паводле дадзеных 
беларускіх праваабаронцаў, каля 200 чалавек трапілі пад дзяржаўны 
крымінальны прэсінг, многія дэмакратычныя і палітычныя дзеячы 
правялі ў зняволенні не адзін год. 

Здавалася, атрыманне краінай незалежнасці мусіла б прывесці да 
дэмакратычных пераўтварэнняў, аднак гэтага не адбылося, новая 
ўлада стала ў чымсьці спадкаемцай савецкай ідэалогіі.

Першы палітвязень незалежнай Беларусі – паэт Славамір Адамовіч, 
арыштаваны ў красавіку 1996 года. Яго абвінавацілі ў закліках да 
звяржэння дзяржаўнага ладу. У турме КДБ Славамір трымаў сухую 
галадоўку. Праз дзесяць месяцаў зняволення яго пакаралі на тэрмін, 
фактычна праведзены за кратамі, і вызвалілі пад падпіску аб 
нявыездзе.

І сёння, як ні прыкра, не толькі ў Беларусі, але і ў іншых постсавецкіх 
краінах – Расіі, Азербайджане, Туркменістане, Казахстане, 
Кыргызстане і іншых – людзі ўтрымліваюцца ў зняволенні па 
палітычных матывах. Менавіта таму ў Міжнародны дзень Нельсана 
Мандэлы варта асаблівую ўвагу надаць гэтай сур’ёзнай праблеме.

Афіцыйныя ўлады прытрымліваюцца іншай пазіцыі: маўляў, у нас 
няма асуджаных за іншадумства. У той жа час многія факты сведчаць, 
што пераслед па палітычных матывах мае месца. Вось чаму беларускія 
праваабаронцы далучаюцца да голасу сусветнай грамадскасці, якая 
шырока адзначае Міжнародны дзень Нельсана Мандэлы.

«Дамашняя хімія» –  
не падарунак лёсу

Лідары прафсаюза РЭП Генадзь Фядыніч і Ігар Комлік былі прызнаны вінаватымі па ч.2 арт.243 Крымінальнага 
кодэкса Рэспублікі Беларусь (ухіленне ад выплаты падаткаў у буйным памеры).

Генадзь ФЯДЫНІЧ:
«Не меў магчымасці нават  
свечку паставіць у царкве  

ў дзень, калі памёр бацька…»

Ігар КОМЛІК:
«Пакаралі не толькі  

мяне, але і ўсю сям’ю»

– Знаходзіцца на рэжыме 
“дамашняй хіміі” складана ў 
маральным плане, – адзначае Генадзь 
Фёдаравіч. – Калі ты на самай справе 
вінаваты – гэта адно, але калі ты 
ведаеш, што справу шылі белымі 
ніткамі, то такое цяжка перажыць 
псіхалагічна.

Скажу шчыра, што нават два дні 
не выходзіць з кватэры для мяне 
вялікая праблема. Таму з пачатку года 
амаль усе суботы ў мяне працоўныя, 
я вымушаны быў перайсці на 
шасцідзённы працоўны тыдзень. А 
вось дапамагчы ў выхадны цешчы на 
лецішчы – забаронена. Ніводнага разу 
не адпусцілі.

– Наколькі вядома, вы 
хадайнічалі, каб і царкву можна 
было наведваць у выхадныя…

– Не скажу, што я моцна веруючы 
чалавек, але ж хрышчоны і ў царкве 
раз-пораз бываю. І ў дзень, калі памёр 
бацька, 18 красавіка, нават не меў 
магчымасці паставіць свечку, бо ў 
будныя дні ў 19.00 павінен ужо быць 
дома.

Акрамя таго, зараз я абмежаваны 
колам кальцавой дарогі і нават не 
магу выехаць у камандзіроўку. І тым 
больш немагчыма выехаць па спра-
вах за мяжу, хаця я з’яўляюся сябрам 
выканкама міжнароднага аб’яднання 
“Індустрыял”.

Так, мы з Комлікам знаходзімся не 
ў турме, але часам “дамашняя хімія” 
яшчэ горш, чым рэальнае зняволенне. 
Напрыклад, я не магу зайсці ў кафэ 
ці магазін, каб выпіць кавы, калі 
там прадаюць алкагольныя напоі. 
А іх прадаюць практычна паўсюль. 
Немагчыма памыцца ў лазні, бо там 
таксама можна купіць піва. Калі нехта 
там цябе заўважыць, могуць скласці 
пратакол, і даказвай потым, што ты не 
вярблюд. Нават на канцэрт ці масавае 
мерапрыемства не патрапіш, бо і там 
звычайна п’юць.

– раней вы павінны былі 
знаходзіцца дома з 19.00, але 
затым дазволілі быць з 21.00. 
Гэта ініцыятыва інспекцыі, якая 
кантралюе адбыццё пакарання, ці 
ваша настойлівасць перамагла?

– Безумоўна, мая настойлівасць. 
Некаторыя казалі, што, маўляў, 
улады вырашылі зрабіць для 
Фядыніча палёгку, але гэта не так. 
Я запатрабаваў, каб інспекцыя 
выконвала Працоўны кодэкс. Да 
гэтага мне было ўстаноўлена, што па 
магазінах ці ў паліклініку я павінен 
хадзіць з 12.00 да 14.00. Чаму я павінен 
гэта рабіць у абед у працоўны дзень?

І мы проста прымусілі 
вытрымліваць патрабаванні Працоў-
нага кодэкса. Калі нехта яго не ведаў, 
дык хоць прачытаў артыкулы закона.

– Праверыць вас могуць у любы 
час сутак?

– Так, хаця пакуль ноччу ніхто 
не з’яўляўся. А вось калі былі 
першамайскія святы, то за адзін дзень 
на кватэру аж тры разы з праверкай 
прыходзілі! Пастаянна наведваюцца 
і на іншыя дзяржаўныя святы, 
прычым прыходзяць не шараговыя 
міліцыянеры, а афіцэры. Відаць, 
баяцца, каб не пайшоў мітынгаваць 
куды-небудзь на плошчу.

Гэта, безумоўна, і на сям’ю цісне, 
бо пастаянныя наведванні гасцей у 
форме нікому камфорту не дадаюць.

– ужо каля года прайшло з таго 
часу, як вам быў вынесены прысуд. 
На ваш погляд, ці мог ён быць 
апраўдальным?

– Калі быў “заказ” на прафсаюзы, 
дык, напэўна ж, быў і загад пакараць. І 
я не выключаю, што рашэнне даць нам 
з Комлікам “дамашнюю хімію” было 
прынята яшчэ да суда.

Але як можна на працэсе ў якасці 
доказаў прыводзіць нейкія паперы 
з невядомай электроннай скрыні? 
Ні следчыя, ні пракуратура так і не 
высветлілі, каму яна належала. Дык дзе 
тут права? У тую скрыню напхалі копіі 
нейкіх банкаўскіх папер, на якіх няма 
ніводнага майго подпісу. Ніводны 
нармальны суд нават не прыняў бы 
да разгляду такую доказную базу. І 

тут створаны небяспечны прэцэдэнт. 
Атрымліваецца, што сёння любому 
можна даць тэрмін зняволення без 
усялякіх праблем і доказаў.

– Як зараз працуе ваш прафсаюз? 
усе гэтыя следчыя дзеянні і судовыя 
разборкі паўплывалі на працу?

– Калі ў адэсіта пытаюцца пра 
здароўе, то адказ звычайна такі: “Не 
дачакаецеся”. Таму, калі нехта думаў, 
што праз крымінальную справу яны 
знішчаць прафсаюз, то такога не будзе. 
І мяне прасцей забіць, чым пераканаць.

Больш за тое! Калі раней многія 
наогул не ведалі пра прафсаюз РЭП, 
то пасля рэзанансу да нас сталі 
прыходзіць людзі і запісвацца ў 
арганізацыю. Хваля была дастаткова 
сур’ёзная – у квартал у прафсаюз 
уступалі не менш за 100 чалавек. Таму, 
як кажуць, не было б шчасця, ды 
няшчасце дапамагло.

– раней вы ўзначальвалі 
прафсаюз, але па рашэнні суда вам 
забаронена займаць кіруючыя паса-
ды тэрмінам на 5 гадоў. Гэта дадае 
нязручнасцяў у працы?

– Як вядома, выконваць абавязкі 
старшыні прафсаюза РЭП да 2020 года 
будзе Зінаіда Міхнюк, а я зараз працую 
дарадцам-кансультантам. Каманда ў 
нас добрая, таму па сутнасці нічога не 
змянілася. Працуем, як і раней…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

24 жніўня 2018 года суд Савецкага раёна асудзіў прафсаюзных кіраўнікоў на 4 гады абмежавання волі без накіравання ва ўстановы адкрытага тыпу. 
У дачыненні да Ігара Комліка рэжым “дамашняй хіміі” пачаў дзейнічаць з 19 снежня мінулага года, да Генадзя Фядыніча – з 4 студзеня гэтага года.
Нягледзячы на тое, што лідары прафсаюза не атрымалі рэальных тэрмінаў зняволення, “дамашняя хімія” – таксама не падарунак лёсу. Праваабаронцы 

назвалі гэтую справу палітычна матываванай…

– Адносіны дзяржавы і нашага прафсаюза 
ніколі не былі ідэальныя, – кажа суразмоўца 
“Народнай Волі”. – Мы заяўлялі пра правы 
працоўных і незалежных прафсаюзаў, а нам 
замест аргументацыі адказвалі прыкладна 
так: вы наогул не маеце права на існаванне і 
павінны быць знішчаны.

У судзе я распавядаў, што наша 
арганізацыя ў выніку дзеянняў дзяржаўных 
органаў і маёмасць на дастаткова вялікую 
суму губляла, і асабіста я быў пазбаўлены 
права працаваць і атрымліваць заробак.

– Прысуд не стаў для вас нечаканасцю?
– Безумоўна, я не верыў, што нас 

апраўдаюць, хаця на працэсе мы стараліся 
паказаць усю абсурднасць справы. І ўлада 
паступіла даволі гнутка. З аднаго боку, 
рашэнне суда было такім, што нас рэальна 
не пазбавілі волі і сёння я на працы, а не на 
нарах, а з іншага – “дамашняя хімія” гэта 
таксама зняволенне. Такім чынам ударылі і па 
нас з Генадзем Фядынічам, і па арганізацыі, 
стварыўшы дадатковыя праблемы.

А ў калонію, мяркую, у любым выпадку 
не адправілі б. Вакол справы быў шырокі 
рэзананс, і на фоне перамоўных працэсаў 
з Захадам уладзе новыя палітычныя 
зняволеныя былі не патрэбны.

– Як вы пераносіце рэжым “дамашняй 
хіміі”?

– Для мяне галоўная праблема 
заключаецца ў тым, што ты быццам 
і знаходзішся побач з блізкімі, але 
абмежаваны ў магчымасцях зносін з імі. 
З тымі ж унукамі ў выхадныя я не магу 
схадзіць у парк альбо ў кіно, а ў будныя дні 
амаль увесь час на працы.

З жонкай таксама практычна немагчы-
ма наведацца ў тэатр: у суботу ці нядзе- 
лю нельга, а ў іншыя дні не паспею вярнуц-
ца дадому, бо ў 21.00 патрэбна ўжо быць у 
кватэры.

Адным словам, ідзе частковае разбурэнне 
нейкіх сямейных традыцый. І гэта 
псіхалагічна вельмі цяжка, адбываецца ў 
пэўным сэнсе дадатковая стрэсавая сітуацыя. 
Таму няправільна думаць, што “дамашняя 
хімія” – гэта такая лёгкая прагулка. На мой 
погляд, такое ж пакаранне, як і адбыццё 
тэрміну ў калоніі, толькі ў іншай форме.

Так, у выхадныя мне нельга пакідаць 
межы кватэры, таму больш часу ёсць 
дапамагчы жонцы па доме. Але, напрыклад, 
на лецішча я не магу паехаць, нельга схадзіць 
у магазін альбо на рынак. Атрымліваецца, 
што пакаралі не толькі мяне, але і сям’ю, бо 

многія бытавыя пытанні перакладваюцца 
на іншыя плечы.

– 19 ліпеня будзе ўжо 7 месяцаў, як вы 
жывяце з такімі абмежаваннямі…

– Чалавек прызвычайваецца да ўсяго. 
Таму будныя дні праходзяць больш-менш 
нармальна, бо на працы заўсёды ёсць з кім 
пагутарыць, нешта абмеркаваць.

А вось знаходзіцца цэлы выхадны дзень 
у сваёй кватэры, не маючы права выйсці 
далей за лесвічную пляцоўку, – гэта самае 
сапраўднае катаванне. Як кот, сядзіш ля 
акна і з сумам глядзіш, як людзі на вуліцы 
некуды свабодна ідуць.

Ты разумееш, што мог бы ў гэты час шмат 
што зрабіць, а таму нават з’яўляецца пачуццё 
віны перад блізкімі. Мне часам здаецца, што 
нават у камеры следчага ізалятара, дзе было 
дванаццаць чалавек, я пачуваў сябе больш 
камфортна. Ва ўсялякім выпадку пачуцця 
адзіноты там не было. Можна было з некім 
пагутарыць, згуляць у шахматы ці даміно.

– а хто да вас можа прыходзіць у госці?
– Могуць прыходзіць толькі самыя 

блізкія – сёстры, сын. А вось мне нельга 
наведваць іншыя памяшканні. Я, 
напрыклад, прапісаны ў кватэры, дзе жыве 
сын, а пражываю з жонкай у іншай. Дык 
вось заходзіць у жыллё, дзе прапісаны, 
не маю права, таму што выбраў іншае 
месца, дзе буду ўвесь час знаходзіцца пад 
“дамашняй хіміяй”.

– Ці могуць, скажам, за ўзорныя 
паводзіны раней часу адмяніць гэты 
рэжым?

– Тэарэтычна гэта магчыма, 
заканадаўства прадугледжвае умоўна-
датэрміновае вызваленне. Але пабачым, як 
будзе на практыцы.

Сяргей НІКАНОРАЎ.
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ДЭмаКраТыЯ  па-БЕЛарУСКУ

Блогера Пятрухіна судзілі  
як савецкага дысідэнта

Дело Михаила Жемчужного

Отдельные пункты минимальных стандартных правил 
в отношении обращения с заключенными

(Из правил Нельсона Манделы)
Приняты Резолюцией Генеральной Ассамблеи ООН 17 декабря 2015 года

Политзаключенные  

в России
Вице-президент фон-

да «Свободная Россия» 
Владимир Кара-Мурза, 
выступая на заседании 
Совета ООН по правам 
человека, заявил, что за 
последние четыре года 
политзаключенных в РФ 
стало в шесть раз больше.

Кара-Мурза напом-
нил, что российский ака-
демик андрей сахаров, 
выступая в декабре 1976 
года с Нобелевской лек-
цией, назвал имена 126 
узников совести. По 
данным правозащитно-
го центра «Мемориал», 
в настоящее время в 
россии 297 человек, 
которых преследуют по 
политическим или рели-
гиозным мотивам.

«Эта цифра продол-
жает расти, – отметил 
Владимир Кара-Мурза. – 
Преследование политзаклю-
ченных в России нарушает 
не только Конституцию РФ, 
но и обязательства России, 
закрепленные во Всеобщей 
декларации прав человека, а 
также в итоговом докумен-
те Венской встречи ОБСЕ и 
Европейской конвенции по 
правам человека».
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Брэсцкі блогер сяргей 
Пятрухін (на фота) вядомы ў 
Беларусі сваімі відэаролікамі на 
вострыя сацыяльныя тэмы. З 2018 
года разам з калегам з Бярозы 
аляксандрам Кабанавым на 
YouTube-каналах «Народны 
рэпарцёр» і «YouTube-дэпутаты» 
асвятляе пратэсты жыхароў 
абласнога цэнтра ў сувязі з 
будаўніцтвам акумулятарна-
га завода блізка ад гарадской 
мяжы. Таксама Пятрухін вядомы 
сваімі шматлікім відэаролікамі, 
якія крытыкуюць дзейнасць 
прадстаўнікоў мясцовай улады, 
у тым ліку і органаў унутраных 
спраў.

За сваю актыўнасць блогеры 
неаднаразова прыцягваліся да 
адміністрацыйнай адказнасці. 
Іх затрымлівалі, дома праводзілі 
ператрусы, штрафавалі на буй-
ныя сумы. Але дзякуючы дапа-
мозе людзей блогерам удавалася 
аплачваць штрафы. Таму ўлады 
вырашылі дзейнічаць больш жор-
стка: на Сяргея Пятрухіна была 
заведзена крымінальная справа 
паводле часткі 2 артыкула 188 
(«Паклёп») і часткі 2 артыкула 
189 («Абраза») Крымінальнага 
кодэкса Рэспублікі Беларусь.

З чаго ўсё пачалося?
Падставай для прыцягнен-

ня блогера да крымінальнай 
адказнасці па артыкуле «Паклёп» 
стаў відэаролік «Цудоўная 
чацвёрка_3. Насаты. Фінал». 
У ім Пятрухін пераказаў 
гісторыю жыхара Брэста Паўла 
Камінскага. Паводле яго слоў, 
пару гадоў таму Павел Камінскі 
быў беспадстаўна жорстка збіты 
ўчастковымі Ленінскага РУУС 
Брэста пры адміністрацыйным 
затрыманні. Дзіўна, што адбыла-
ся гэтая драматычная гісторыя 
ў Дзень незалежнасці Рэспублікі 
Беларусь у кафэ, куды Павел 
зайшоў з сябрам адзначыць 
дзяржаўнае свята.

«Закруцілі мне рукі, сілай 
зацягнулі ў апорны пункт міліцыі 

на вуліцы Спартыўнай і там 
жорстка збілі. Пагражалі забіць, а 
затым вывалаклі з апорнага пун-
кта на вуліцу і пырснулі з балон-
чыка ў вочы», – распавядаў сам 
Павел Камінскі.

Тым не меней Следчы 
камітэт не прыняў пад увагу 
сведчанні Камінскага і ўпарта не 
бачыць прычын для ўзбуджэння 
крымінальнай справы супраць 
міліцыянтаў, якіх нават не адхілілі 
ад выканання абавязкаў на час 
разбіральніцтва. Усё, чаго за два 
с паловай гады сумеў дамагчыся 
Камінскі, гэта 126 дзён праверак 
у суме, сем адмененых пастаноў 
следчага райаддзела, так і не пача-
тае паўнавартаснае расследаванне 
справы. 

«…А мы прыйшлі 
падтрымаць сваіх»
Пачалі судзіць блогера 9 

красавіка, а ўжо 18-га вынеслі 
прысуд Суддзёй па гэтай справе 
быў прызначаны добра вядомы 
брэсцкім актывістам аляксандр 
семянчук. Толькі за апошнія два 
гады гэтым суддзёй Ленінскага 
раёна Брэста былі пакара-
ны арыштамі і штрафамі 22 
праціўнікі будаўніцтва акумуля-
тарнага завода, актывісты і неза-
лежныя журналісты. Сярод яго-
ных «ахвяр» – Мікола статкевіч, 
Віталь Казак, аляксандр 
Кабанаў, Яўген скрабец, 
андрэй Шарэнда і многія іншыя 
актывісты.

Пра тое, што справа 
сапраўды рэзанансная, сведчылі 
чэргі з міліцыянтаў на судо-
вы працэс блогера. На першым 
пасяджэнні прысутнічала каля 
сарака міліцыянтаў, апрану-
тых у цывільнае. На суд нават 
не ўдалося патрапіць права-
абаронцам алесю бяляцкаму і 
Валянціну стэфановічу, якія 
прыехалі правесці маніторынг 
судовага працэсу. Іх вывеў 
АМАП.

Калі Алесь Бяляцкі спытаўся 
ў міліцыянтаў пра сумленне, то 
адзін з іх ганарліва адказаў: «Нам 
не сорамна! Вось вы ж прыехалі 
падтрымаць сваіх, а мы прыйшлі 
падтрымаць сваіх!» 

Гісторыя з поўнай залай 
міліцыянтаў працягвалася 
кожнае пасяджэнне працэсу. 
Прадстаўнікоў брэсцкай міліцыі 
запускалі праз чорны ўваход, 
пакуль суд быў зачынены на абед. 
З’язджалі яны на службовым 
транспарце. Толькі незразумела: 
з якіх гэта пор міліцыянты ез- 

дзяць на службовых машынах па 
выхадных?

Алесь Бяляцкі параўнаў 
суд над Сяргеем Пятрухіным 
з працэсамі над савецкімі 
дысідэнтамі ў 1970-я гады: 

«Мы не змаглі прысутнічаць 
на адкрытым працэсе, хоць маем 
на гэта права. Звярталіся мы і 
да суддзі, каб прадаставілі боль-
шую залу для судовага пасяд-
жэння, але наша просьба была 
праігнаравана. Мы напісалі скаргі 
на тое, што парушаецца працэ-
дура адкрытасці і празрыстасці 
вядзення судовага працэсу, а суд-
дзя Семянчук выклікаў АМАП, і 
нас  проста пад рукі па адным 
вывелі. На маёй памяці такое 
было апошні раз гадоў 20 таму…»

«Гэты суд – ціск  
на свабоду слова  

ў Беларусі»
Паралельна з судовым працэ-

сам больш за дзясятак беларускіх 
праваабарончых арганізацый 
і дэмакратычных аб’яднанняў 
выступілі з заявай, у якой 
патрабавалі спыніць крымінальны 
пераслед у дачыненні да брэсцка-
га блогера Сяргея Пятрухіна. Яны 
выказалі сур’ёзную занепакое-
насць у сувязі з крымінальным 
пераследам блогера. На думку 
праваабаронцаў, гэта можа свед-
чыць аб узмацненні кантролю 
над інтэрнэт-сферай напярэдадні 
будучых выбараў. Увогуле пра-
ваабаронцы настойваюць на 
тым, каб Крымінальны кодэкс не 
выкарыстоўвалі па справах, звя-
заных з дыфамацыяй.

Сяргей Пятрухін хадайнічаў 
аб агалошванні на судзе гэтай зая-
вы і далучэнні яе да матэрыялаў 
справы. Суддзя Семянчук 
задаволіў просьбу блогера.

Пятрухін: «Думаў, што 
мне дадуць«хімію»…»

18 красавіка суддзя Аляксандр 
Семянчук вынес прысуд блоге-
ру: штраф у памеры 360 база-
вых велічынь (9180 рублёў). Суд 
задаволіў і грамадзянскія іскі 
пацярпелых. Пятрухіна абавязалі 
выплаціць маральную шко-
ду пацярпелым супрацоўнікам 
Ленінскага РАУС г.Брэста Сяргею 
Ігнацюку, Дзмітрыю Якушэвічу, 
Ігару Галянцічу і Сяргею Такуну 
па 7750 рублёў. Акрамя гэтага, 
суддзя абавязаў выплаціць судо-
выя выдаткі. Такім чынам Сяргей 
Пятрухін агулам абавязаны 

выплаціць (у эквіваленце) каля 
дзевяці тысяч долараў.

«...Як ухіленне  
ад пакарання»

На платформе MolaMola 
пачаўся збор сродкаў на пага-
шэнне буйнога штрафу блогера. 
Сяргей Пятрухін паспеў сабраць 
такім чынам за 2,5 месяца менш за 
дзясятую частку патрэбнай сумы. 
Сэрвіс MolaMola заблакіраваў 
кампанію па зборы сродкаў на 
штраф. Блогер атрымаў ліст, у 
якім сцвярджалася, што «такая 
дзейнасць можа быць расцэнена як 
спроба ўхілення вінаватай асобы 
ад прызначанага пакарання». 

Паводле слоў Пятрухіна, ён 
паспеў зняць тую суму грошай, 
якую яму пералічылі праз гэты 
сэрвіс. Але якім чынам будзе 
шукаць грошы на аплату астат-
няй сумы штрафу, блогер пакуль 
не ведае.

 «Мяне пакаралі дзеля 
таго, каб я маўчаў»
Брэсцкі блогер абскарджвае 

прысуд суда, бо не лічыць сябе 
вінаватым. 5 ліпеня абласны суд 
разгледзеў апеляцыю Сяргея 
Пятрухіна. Але адразу блогер 
ставіўся скептычна да абскар-
джвання: 

«Ніводная лінгвістычная экс-
пертыза не напісала ў заключэнні, 
што я некага абразіў. Але каго 
гэта хвалявала? Мяне пакаралі 
дзеля таго, каб я маўчаў, а не 
крытыкаваў уладу. Таму няма 
вялікіх спадзяванняў і на вышэй-
шую інстанцыю, хаця мне так-
сама будзе што на судзе сказаць».

Абласны суд сапраўды пакінуў 
рашэнне ніжэйстаячай інстанцыі 
ў сіле, а скаргу Пятрухіна – без 
задавальнення. Прысуд суда пер-
шай інстанцыі ўступіў у закон-
ную сілу. У Сяргея Пятрухіна 
ёсць месяц на тое, каб заплаціць 
больш за 17 тысяч рублёў.

Але, нягледзячы на ўсе 
акалічнасці, Сяргей Пятрухін 
спадзяецца ўсё ж такі дамагчыся 
справядлівасці і адмяніць прысуд 
суда Ленінскага раёна г.Брэста. 
Блогер паведаміў, што  мае намер 
прайсці ўсе судовыя інстанцыі 
Беларусі, а потым, калі будзе 
неабходнасць, ён звернецца ў 
Камітэт па правах чалавека ААН.

Дзіяна ПІНЧУК.

мНЕНИЕ ЮрИСТа

Михаил Жемчужный (на 
фото) – ученый, инженер, канди-
дат технических наук, учредитель 
некоммерческой организации 
«Платформ Инновейшн» – с авгу-
ста 2014 года находится в заклю-
чении; в настоящее время отбы-
вает наказание в исправительной 
колонии в Горках, славящейся 
своим жестоким режимом.

По приговору Витебского 
областного суда, который рассмо-
трел уголовное дело в закрытом 
режиме, Михаил Жемчужный был 
признан виновным в подстрека-
тельстве к умышленному разглаше-
нию иных сведений, составляющих 
служебную тайну, лицом, имеющим 
(имевшим) доступ к этим сведени-
ям; в незаконном приобретении в 
целях сбыта и сбыте специального 
технического средства, предназна-
ченного для негласного получения 
информации; в незаконном приоб-
ретении в целях сбыта и сбыте спе-
циального технического средства, 
предназначенного для негласного 
получения информации, совершен-
ного повторно; в даче взятки, даче 
взятки повторно.

В декабре 2015 года влиятель-
ные правозащитные организа-
ции Беларуси признали Михаила 
Жемчужного политическим 
заключенным: лишение свободы 
к нему было применено по поли-
тическим мотивам; «в нарушение 
права на справедливое судебное 
разбирательство, гарантированное 
Международным пактом о граж-
данских и политических правах; 
лишение свободы было основано 
на вменении в вину спровоциро-
ванных представителями государ-
ства, а значит – не являющихся 
преступными деяний, а продолжи-
тельность или условия лишения 
свободы явно непропорциональны 
правонарушению, в котором лицо 

было признано виновным».
Суд установил, что Жемчужный 

предварительно договорился с 
сотрудником органов внутренних 
дел – офицером из медицинского 
вытрезвителя управления внутрен-
них дел Витебского облисполкома 
– о том, что тот будет передавать 
в правозащитную организацию 
сведения о различных проис-
шествиях: гибели заключенных, 
совершении преступлений и про-
ступков сотрудниками МВД, кото-
рые «Платформа» собиралась пре-
давать гласности и использовать 
в правозащитной деятельности. За 
эти сведения информированный 
сотрудник был не против получать 
вознаграждение.

В результате Михаил 
Жемчужный какое-то время полу-
чал служебные документы с инфор-
мацией, которая, по его мнению, 
представляла общественный инте-
рес: сведения об уголовных делах, 
возбужденных в отношении долж-
ностных лиц, сводка за 2012–2013 
годы о происшествиях с участием 
сотрудников правоохранительных 
органов, спецдонесение по факту 
скоропостижной смерти граждани-
на Куделко в ИВС УВД Витебского 
облисполкома, приказ МВД «Об 
отдельных аспектах работы с 
кадрами в МВД». Согласно при-
говору, за предоставление такой 
информации М.И.Жемчужный 
передавал сотруднику органов вну-
тренних дел денежные средства 
по 100 долларов США за каждый 
«улов». Также, по утверждению 
следствия, Жемчужный передал 
данному сотруднику специальные 
технические средства, предназна-
ченные для негласного получения 
информации: милиционер настаи-

вал, что ему будет удобнее записы-
вать информацию на совещаниях 
с применением замаскированных 
микрофонов.

Оказалось, что большая 
часть сведений, переданных 
Жемчужному, являлась выдумкой 
оперативников: офицер с само-
го начала сообщил по инстанции 
о своей «вербовке» и в дальней-
шем играл свою роль под кон-
тролем специалистов из УКГБ по 
Витебской области, окончательной 
целью которых было выявление 
связей Жемчужного с иностранны-
ми гражданами. При этом совер-
шение Михаилом Жемчужным 
отдельных противоправных дей-
ствий не пресекалось оперативни-
ками, давая возможность объек-
ту довести их до конца с целью 
выявления каналов связи и про-
верки его на причастность к совер-
шению шпионажа. Это означает, 
что противоправное поведение 
Жемчужного стало результатом 
провокации преступления, где 
сотрудник милиции вопреки свое-
му предназначению активно вовле-
кал объект в совершение все новых 
преступлений с целью искусствен-
ного создания доказательств вины.

Приговором Витебского 
областного суда от 10 июля 2015 
года (с учетом изменений, внесен-
ных в приговор Верховным Судом), 
Михаил Игоревич Жемчужный 
был приговорен к шести с поло-
виной годам лишения свободы в 
условиях строгого режима.

Правозащитники отмечали тог-
да, что своевременное пресечение 
деятельности Жемчужного позво-
лило бы существенно снизить 
степень общественной опасности 
вмененных ему деяний и назна-

чить ему гораздо более мягкое 
наказание; но такие действия КГБ 
вполне укладывались по смыслу в 
проводимую Комитетом государ-
ственной безопасности в 2012–2014 
годах серию резонансных задержа-
ний и обвинений в измене госу-
дарству (А.Гайдукова, А.Алесина, 
В.Лазаря), которые не закончи-
лись вынесением соответствующих 
обвинительных приговоров, но в 
значительной степени преследова-
ли цель повышения роли и значи-
мости КГБ в государстве неприем-
лемыми в демократическом обще-
стве методами.

Отношения Жемчужного и уго-
ловно-исполнительной системы 
сразу не задались: еще в СИЗО-2 
г.Витебска он сообщал об избие-
нии его сотрудниками изолятора, 
а в колониях политзаключенный 
неоднократно подвергался нало-
жению необоснованных взыска-
ний, был признан злостным нару-
шителем режима содержания и 
поставлен на профилактический 

учет как «склонный к экстремист-
ской и иной деструктивной дея-
тельности».

Побывав в колониях в Новосадах 
и Волковыске, Михаил Жемчужный 
был переведен в колонию №9 г.Горки. 
Среди заключенных эта колония 
имеет дурную славу и, как оказа-
лось, заслуженно: в первые же дни 
с Жемчужным разыграли хитро-
умную комбинацию, основанную 
на неформальных «понятиях» для 
того, чтобы перевести в своеобраз-
ную касту неприкасаемых, которые 
выполняют самую грязную работу, 
становятся изгоями с «низким ста-
тусом».

С весны 2017 года политзаклю-
ченный проводит практически все 
время в штрафном изоляторе или в 
помещении камерного типа – этакой 
тюрьме на территории колонии, где 
заключенные практически все время 
проводят взаперти в камере. Поводы 
для помещения в изолятор одина-
ковые: Жемчужный отказывается 
проследовать в общежитие отряда 

и занять указанное место, посколь-
ку от заключенных ему поступают 
угрозы физической расправы.

Об этом известно администра-
ции колонии, но ничего для исправ-
ления ситуации не делается: по зако-
ну Жемчужного обязаны поместить 
в безопасное место. А туда его не 
помещают, поскольку опасности для 
заключенного не усматривают. Это 
понятно: не для того политзаклю-
ченному создали такие проблемы, 
чтобы тут же их и решить. 

Более того, заключенным, 
которые отказываются помогать 
администрации фальсифици-
ровать нарушения, приходится 
несладко: в 2017 году один из 
них составил обращение в суд 
Борисовского района с прось-
бой обеспечить его безопас-
ность, поскольку, «дав письмен-
ные объяснения о невиновности 
Жемчужного М.И. в сфабрикован-
ных против него обвинениях … 
подвергся преследованию со сто-
роны администрации ИК-14».

Несмотря на постоянное 
давление, которое оказывает на 
власти правозащитное сообщество, 
дело политзаключенного до 
сих пор не пересмотрено. 
Поэтому характер заявлений 
правозащитников изменился, и они 
требуют освобождения Михаила 
Жемчужного: проведенные в 
заключении без малого пять 
лет с лихвой покрывают любые 
нарушения закона, допущенные 
политзаключенным.

Павел САПЕЛКО, юрист.

В декабре 2015 года Генеральная Ассамблея 
ООН постановила расширить рамки 

Международного дня Нельсона Манделы и 
использовать его также для содействия 

обеспечению гуманных условий тюремного 
заключения, повышения осведомленности 

о том, что заключенные являются 
неотъемлемой частью общества, и для 

признания значимости работы персонала 
пенитенциарных учреждений как социальной 

службы особой важности.  
(Сайт un.org)

ИХ ДЕмОКраТИЯ


Все заключенные должны поль-

зоваться уважительным отношением 
вследствие присущего им достоин-
ства и их ценности как человеческой 
личности. Ни один заключенный не 
должен подвергаться пыткам и дру-
гим жестоким, бесчеловечным или 
унижающим достоинство видам обра-
щения или наказания, все заключен-
ные должны быть защищены от них, и 
никакие обстоятельства не могут слу-
жить оправданием для них. Должна 
постоянно обеспечиваться охрана и 
безопасность заключенных, персона-
ла, лиц, предоставляющих услуги, и 
посетителей. 


Целями приговора к тюремно-

му заключению или к аналогичному 
лишению свободы являются главным 
образом защита общества от преступ-
ников и сокращение случаев рециди-
визма. Эти цели могут быть достиг-
нуты только в том случае, если срок 
заключения используется, насколь-
ко это возможно, для обеспечения 
реинтеграции таких лиц в общество 
после их освобождения, с тем чтобы 
они могли вести законопослушный и 
самостоятельный образ жизни.

В этой связи тюремной админи-
страции и компетентным органам 
следует предоставлять надлежащие 
и имеющиеся возможности для полу-
чения образования, профессиональ-
ной подготовки и работы, а также 
другие виды помощи, в том числе 
исправительного, морального, духов-
ного, социального, медицинского и 
спортивного характера. Все такие 
программы, мероприятия и услуги 
должны осуществляться с учетом 
индивидуальных потребностей пере-
воспитания заключенных. 


Тюремный режим должен стре-

миться сводить до минимума ту раз-
ницу между жизнью в тюрьме и жиз-
нью на свободе, которая ослабляет 
чувство ответственности заключен-
ных или уважение их достоинства как 
человеческой личности.

Тюремная администрация при-
нимает все разумные меры по раз-
мещению и адаптации для обес-
печения того, чтобы заключенные 
с физическими, психическими или 
иными недостатками имели полный и 
эффективный доступ к жизни в тюрь-
ме на равноправной основе. 


Все помещения, которыми поль-

зуются заключенные, особенно все 
спальные помещения, должны отве-
чать всем санитарным требованиям, 
причем должное внимание следует 
обращать на климатические условия, 

особенно на кубатуру этих помеще-
ний, на минимальную их площадь, на 
освещение, отопление и вентиляцию. 


В помещениях, где живут и рабо-

тают заключенные:
a) окна должны иметь достаточ-

ные размеры для того, чтобы заклю-
ченные могли читать и работать при 
дневном свете, и должны быть скон-
струированы так, чтобы обеспечивать 
доступ свежего воздуха, независимо 
от того, существует или нет искус-
ственная система вентиляции;

b) искусственное освещение 
должно быть достаточным для того, 
чтобы заключенные могли читать или 
работать без опасности для зрения. 


Санитарные установки должны 

быть достаточными для того, чтобы 
каждый заключенный мог удовлет-
ворять свои естественные потребно-
сти, когда ему это нужно, в условиях 
чистоты и пристойности. 


Каждому заключенному следу-

ет обеспечивать отдельную койку в 
соответствии с национальными или 
местными нормами, снабженную 
отдельными достаточными спальны-
ми принадлежностями, которые долж-
ны быть чистыми в момент их выда-
чи, поддерживаться в исправности 
и меняться достаточно часто, чтобы 
обеспечивать их чистоту. 


Тюремная администрация должна 

в обычные часы обеспечивать каждо-
му заключенному пищу, достаточно 
питательную для поддержания его 
здоровья и сил, имеющую достаточно 
хорошее качество, хорошо приготов-
ленную и поданную.

Каждый заключенный должен 
располагать питьевой водой, когда 
возникает такая потребность.


Предоставление медико-сани-

тарного обслуживания заключенным 
является обязанностью государства. 
Заключенным должны быть обеспе-
чены те же стандарты медико-сани-
тарного обслуживания, которые суще-
ствуют в обществе, и им должен быть 
обеспечен бесплатный доступ к необ-
ходимым медико-санитарным услугам 
без какой-либо дискриминации по 
признаку их правового статуса.

Медико-санитарное обслужива-
ние следует организовывать в тесном 
контакте с системой государственных 
органов здравоохранения и таким 
образом, чтобы обеспечить непре-
рывность лечения и ухода, в том чис-
ле в связи с ВИЧ, туберкулезом и 
другими инфекционными заболевани-
ями, а также наркозависимостью.


Врач или, если это применимо, дру-

гие квалифицированные медицинские 
специалисты должны иметь ежеднев-
ный доступ ко всем больным заключен-
ным, ко всем заключенным, которые 
жалуются на проблемы с физическим 
или психическим здоровьем или на 
травмы, и к любому заключенному, на 
которого было обращено их особое 
внимание. Все медицинские осмотры 
должны проводиться в условиях пол-
ной конфиденциальности. 


1. Ни при каких обстоятельствах 

не могут налагаться ограничения или 
дисциплинарные взыскания, равно-
значные пытке или другим жестоким, 
бесчеловечным или унижающим досто-
инство видам обращения или наказа-
ния. В частности, следует запретить 
применять следующие виды практики:

a) одиночное заключение на нео-
пределенный срок;

b) длительное одиночное заклю-
чение;

c) помещение заключенного в 
камеру без освещения или в постоян-
но освещаемую камеру;

d) телесное наказание или умень-
шение рациона питания или питьевой 
воды заключенного;

e) коллективное наказание.
2. Никогда нельзя применять в 

качестве меры взыскания за дис-
циплинарные нарушения средства 
усмирения.

3. Дисциплинарные взыскания 
или ограничительные меры не долж-
ны включать запрет на контакты с 
семьей. Ограничения на контакты с 
семьей могут устанавливаться лишь 
на непродолжительный срок и только 
если это требуется для поддержания 
безопасности и порядка.


1. Труд заключенных не должен 

приносить им страданий.
2. Заключенные не должны содер-

жаться в рабстве или подневольном 
состоянии.

3. Ни один заключенный не обя-
зан работать ради личной или част-
ной выгоды кого-либо из тюремного 
персонала. 


Во всех тюремных учреждениях 

заключенным следует обеспечивать 
возможности отдыха и культурной 
деятельности в интересах их физиче-
ского и психического здоровья. 


Подследственным заключенным 

всегда следует предоставлять воз-
можность трудиться, однако работа 
им в обязанность не вменяется. Если 
такой заключенный решает работать, 
его труд должен оплачиваться. 

К СвЕДЕНИЮ
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СЕНСаЦыЯСТОп-КаДр

Як Уладзімір Ліпскі 
«рэаніміраваў» 

сына Івана Грознага…
Чулі? У сваёй новай кнізе «Цар» знакаміты пісьменнік Уладзімір Ліпскі зрабіў сенсацыйнае 

адкрыццё: паводле яго творчых даследаванняў, Дзімітрый Вугліцкі, ці Лжэдзімітрый І, з’яўляўся 
законным сынам Івана Грознага. А выхоўваўся ён прадстаўнікамі самых уплывовых і вядомых 

родаў Вялікага Княства Літоўскага – Радзівілаў і Сапегаў.
Чаму Уладзімір Сцяпанавіч прыйшоў да такой высновы – у яго інтэрв’ю «Народнай Волі».

«Они просто заврались!»
Директор киностудии «Таджикфильм» Носир Рахмон отреагировал на публикацию «Народной Воли» (№50 за 28 июня), в которой известный режиссер Маргарита Касымова  

рассказала, что таджики нарушили условия контракта и отказались снимать белорусско-таджикский фильм, а группа кинематографистов осталась без гонораров.

У Маскве падчас пратэстных  
акцый было затрымана 39 чалавек,  

у Парыжы – звыш 170

У Мінску мінулая нядзе-
ля была спакойнай, а вось у 
Маскве і Парыжы адбыліся 
масавыя пратэстныя акцыі. 
У Белакаменнай дэмакра-
тычная грамадскасць патра-
бавала ад улад дапусціць 
апазіцыйных кандыдатаў да 
ўдзелу ў выбарах у гарадскую 
Думу. У Парыжы зноў заявілі 
пра сябе “жоўтыя камізэлькі”.

Калі ў Маскве міліцыя 
затрымала 39 чалавек, то ў 
Парыжы – звыш 170.

– Мяне даўно хвалявала 
пытанне: як здарылася, што 
малодшы сын Івана Грознага 
ад восьмай ягонай жонкі 
Марыі Нагой Дзімітрый 
загінуў так выпадкова, так 
недарэчна…  Дзевяць гадоў 
усяго было хлопчыку. Паводле 
афіцыйнай версіі, малы гуляў з 
сябрамі і напароўся на ножык. 
А здарылася гэта ў Вуглічы, у 
маёнтку маці, пад Масквой. 

Паводле другой версіі, 
Дзімітрый быў забіты. А 
падаслаў забойцаў Барыс 
Гадуноў. Давайце паразважаем: 
кім быў гэты баярын? 
Пачынаў кар’еру з ахоўніка 
Івана Грознага, пасля стаў яго 
прыбліжаным. Па сутнасці, 
менавіта яму была карыснай 
смерць апошняга нашчадка 
цара, бо пасля Івана Грознага 
трон адышоў да старэйшага 
сына Фёдара, блажэннага. 
Кіраваў жа пры ім Барыс 
Гадуноў і адмаўляцца ад улады 
не хацеў. Нават сваю родную 
сястру Ірыну аддаў замуж за 
Фёдара, сам жа ажаніўся з 
дачкой галоўнага апрычніка 
Малюты.

Хлопчык Дзімітрый быў 
апошнім нашчадкам Івана 
Грознага. І адыход улады да 
малога і яго маці не ўваходзіў 
у планы Гадунова.  

Я ж прытрымліваюся 
версіі, што замест сапраўднага 
малодшага сына Івана Грознага 
быў забіты нейкі іншы, дваравы, 
хлопчык. Вельмі ж хутка 
царэвіч быў пахаваны, а сведак 
ліквідавалі  або з выразанымі 
языкамі адпраўлялі ў Сібір. 
Нашчадка ж вывезлі ў ВКЛ. І да 
яго выратавання меў дачыненне 
сам Леў Сапега, вялікі канцлер 
вялікай дзяржавы. Дзімітрыя 
выхавалі, вывучылі, а пасля 
зноўку вярнулі і пасадзілі на 
трон. 

Дарэчы, многія класікі 
браліся за гэтую тэму, 
спрабавалі разгадаць яе 
таямніцы. Сярод іншых – 
Аляксандр Пушкін, Марына 
Цвятаева… 

– З чаго пачалося 
ваша даследаванне? На 
якія гістарычныя факты і 
дакументы абапіраліся пры 
напісанні твора?

– Па-першае, неяк мне 
выпадкова трапіў на вочы 
дзённік Марыны Мнішак, 
жонкі Дзімітрыя І, пра яе шлях 
з Польшчы ў Маскву праз 
тэрыторыю сучаснай Беларусі 
да свайго мужа. А ехала яна 

на каранацыю. Якраз Марыне 
Мнішак, прадстаўніцы 
знатнага польскага роду, 
пашанцавала стаць першай 
жанчынай, якую каранавалі ў 
расійскай дзяржаве. Пасля ўжо 
была Кацярына І…

Па-другое, я шмат працаваў 
у архівах, раскручваў гэтую 
тэму, шукаў пацвярджэнні 
сваёй даволі смелай версіі. 
І знаходзіў! Уся работа 
над кнігай заняла ў мяне 
пяць гадоў. Перад тым як 
нешта напісаць, звяраў з 
гістарычнымі крыніцамі. Я 
ж не мог выдумляць факты. 
Шмат крыніц перачытаў – і 
архіўных, і літаратурных.

Самае галоўнае – сам 
праехаў па апісаным у дзённіку 
Марыны Мнішак маршруце, 
спыніўся ў дваццаць адным 
населеным пункце Беларусі. 
І ў кожным знаходзіў 
пацвярджэнні таго, што 
каханая цара са сваёй світай 
магла там праязджаць у 1606 
годзе. Акрамя таго, збіраў 
краязнаўчыя звесткі пра 
мясціны, багаты фальклорны 
матэрыял. Часткова яны 
выкарыстаны ў кнізе. З часам 
жа планую на іх падставе 
напісаць яшчэ адну кнігу пра 
родную краіну, яе культурнае і 
духоўнае багацце.

– Як я зразумела, вы 
знайшлі пацвярджэнні сваёй 
версіі…

– Так. Я амаль што на 90 
працэнтаў упэўнены, что 
Дзімітрый І – гэта сын Івана 
Грознага, якога выратавалі. 
У зговары маглі быць 
задзейнічаны баяры і наш Леў 
Сапега. Канцлер быў у той час 
паслом у Маскве, а дзядзька 
Дзімітрыя Афанасій Нагой 
займаў пасаду (на наш час) 
міністра замежных спраў. Чаму 
ж не маглі яны сустрэцца і 
дамовіцца аб далейшым лёсе 
царэвіча?        

Вядома, што Дзімітрый 
жыў у Брагіне ў магнатаў 
Вішнявецкіх. Слугой ён быў 
у іх ці яшчэ кім – дакладна 
не вызначана. Але і дагэтуль 
у брагінскім парку пад трыма 
тоўстымі векавымі ліпамі 
ляжыць камень, высечаны ў 
форме сэрца. І ўсе брагінцы 
кажуць: гэта камень Марыны і 
Дзімітрыя. Дарэчы, і я на свае 
вочы бачыў гэты валун падчас 
сваёй вандроўкі. 

Паводле афіцыйнай 
версіі, Дзімітрый быў слугой 
у Вішнявецкага. І звалі 

яго Рыгор Атрэп’еў. Але 
ўсё не так проста. Той, каго 
называюць «прахадзімцам», 
«самазванцам», вельмі ж 
упэўнена і смела ўзышоў на 
трон. І надта ж адукаваны 
быў гэты «чарнец» і «манах», 
«павеса» і «п’яніца», каб 
быць проста слугой. 
Дзімітрый на троне быў 
амаль што рэфарматарам, 
не баяўся смелых рашэнняў 
і новаўвядзенняў. Рускі 
гісторык Васілій Ключэўскі 
так выказваўся аб Дзімітрыі: 
«Заквашаны расійскімі 
баярамі, а выпечаны ў ВКЛ». А 
наш сучаснік Эдвард Радзінскі 
ўпэўнены, што малады цар 
«привез в душную Московию 
опасный воздух свободной 
Речи Посполитой».

Да таго ж брат магната 
Вішнявецкага ажаніўся з адной 
з дачок польскага ваяводы 
Мнішака. На вяселлі мог 
прысутнічаць і Дзімітрый. Там 
ён пазнаёміўся з Марынай і 
закахаўся ў яе. 

Лжэдзімітрый амаль 
год кіраваў Расіяй. Гэта быў 
незвычайны цар: падрыхтаваны, 
інтэлігентны, вывучаны. Сеўшы 
на каня, сам вёў войска. Плакаў, 
калі паміралі салдаты. Адкрыў 
вароты ў замежныя краіны. 
Хацеў моладзі даць дарогу на 
вучобу. Відаць, зусім іншы 
быў бы свет, калі б не зверглі 
Дзімітрыя.

– Якой паўстае ў кнізе 
тагачасная беларусь?

– Марына Мнішак едзе з 
Польшчы да свайго каханага 
ў Маскву на каранацыю. 
Спыняецца ў 21 беларускім 
горадзе, пасёлку і вёсцы. Я сам 
праехаў па гэтым маршруце – 
ад Бярэсця да Оршы. Уявіце: 
едуць дзве тысячы падвод, 
тысячы людзей… За дзень 
яны праязджалі 30–40 вёрст. 
Прымаюць Марыну ў самых 
лепшах месцах, замках – як 
царыцу. Суправаджалі яе 
бацька, дзядзька, брат, а 
таксама людзі, якія вялі і 
Дзімітрыя на трон.

Для таго каб так шырока, 
з вялікім абозам праехаць па 
ВКЛ, патрэбна была моцная 
падтрымка. І забяспечыць яе 
маглі, зразумела, толькі Сапегі 
і Радзівілы. З Бярэсця Марына 
Мнішак едзе ў Камянец, пасля 
ў Шарашова. І сёння існуе 
гэтая вёска ў кіламетрах 40 ад 
Камянца. Яна незвычаная тым, 
што ўсе дамы стаяць бокам да 
вуліцы і скіраваны да цэнтра. У 

Шарашова, даведваюся, па тым 
часе была майстэрня іканапісі. 
Будучую царыцу сустракалі 
майстры, падарылі ікону. Пасля 
яна паехала ў Новы Двор. І 
гэта цікавейшая вёска ў самым 
канцы Белавежскай пушчы 
(цяпер гэта ўжо Свіслацкі 
раён), дзе змяшчалася летняя 
рэзідэнцыя каралёў польскіх. 

Калі вандраваў па 
маршруце Марыны Мнішак, 
адкрываў для сябе легенды, 
песні беларускія. Усё гэта я 
выкарыстоўваю для апісання 
Беларусі таго часу. Такім чынам 
я адкрываю і родную краіну.

Пасля Новага Двара я еду 
ў Ружаны. Уяўляю: Леў Сапега 
прымае Марыну Мнішак у 
сваім замку. Гэта ж вялікая 
падзея. Ён меў поўнае права 
яе прыняць, а я – напісаць пра 
гэта. Канцлер паказвае царыцы 
склепы, бібліятэку, дорыць ёй  
– «Статут ВКЛ». А чаму не?

Пасля Ружанаў яна ў 
Слоніме. І там яе прымае сын 
Сапегі. Далей вёска Моўчаць, 
потым Цырын, потым Мір. 
Марыну Мнішак прымаюць 
у замку Радзівілы. Пасля 
яна робіць круг і заязджае 
ў Нясвіж. Тры ночы яна 
праводзіць у Мінску. І я ўслед 
за ёй вывучаю, якім быў Мінск 
на пачатку XVII стагоддзя, 
дзе яна магла быць, што 
бачыць. Удакладняю, хто быў 
кіраўніком горада. 

Марына пераязджае 
цераз Днепр у Оршу, дзе яе 
сустракаюць баяры. І далей 
мяне ўжо не цікавіць яе 
падарожжа па Расіі. Пішу пра 
гэта пункцірам. 

А перад Масквой ужо 
расстаўлены шатры, і будучая 
царыца ўязджае ў сталіцу. 
І маці Дзімітрыя, Марыя 
Нагая, якая была саслана ў 
манастыр, едзе на каранацыю 
ў залатой карэце. А побач 
пехам з адкрытай галавой яе 
суправаджае Дзімітрый…

Каранавалі Марыну на 
царыцу ў Крамлі. Падзея 
гэтая падрабязна апісана ў 
многіх гістарычных крыніцах. 
Суправаджаў яе на каранацыю 
князь Шуйскі, а сам ужо 
арганізоўваў змову. 

Марына і Дзімітрый толькі 
дзве ночкі пабылі разам. Пасля 
Дзімітрыя раздзёрлі. Апошнія 
словы яго былі: «Сердце мое, 
измена!»

– уладзімір сцяпанавіч, 
прызнайцеся: ці ёсць у рамане 
нейкая мастацкая выдумка?

– У паралельнай сюжэтнай 
лініі рамана ўведзены цалкам 
выдуманы персанаж, наш 
сучаснік Зміцер з палескай 
вёскі Манькавічы па мянушцы 
Цар. Гэты хлопец дапамагае 
мне раскрыць тайну Дзімітрыя 
і Марыны, раскручваць 
лінію пра Івана Грознага, яго 
жонак. Гістарычныя факты 
тлумачыць ён па-простаму, 
недыпламатычна, з гумарам.

Аднойчы знаходзіць Зміцер 
на гарышчы нейкія дакументы. 
Аказалася, што ён не просты 
мужычок, а з дваран. Пачынае 
раскручваць свой радавод, едзе 
ў Брагін, далучае да пошукаў 
сына-камп’ютаршчыка. Пасля 
сустракаецца ў Мінску з 
вядомым драматургам, а ў таго 
ёсць непастаўленая п’еса пра 
цара Дзімітрыя-самазванца. 
Той таксама піша, што 
Дзімітрыя гадавалі ў ВКЛ з 
мэтай зрабіць унію – далучыць 
Масковію.

Зміцер просіць сваіх сына 
і дачку праехаць па маршруце 
Марыны Мнішак. І я заклікаю 
ўсіх чытачоў праехаць па 
гэтых незвычайных мясцінах. 
Я апісаў іх, як змог. Калі хто 
захоча нешта дадаць ці сказаць 
па-свойму, то буду рады – і 
гэта будзе асобная аповесць.

– Як вы думаеце, 
кніга выкліча цікавасць 
у навуковых колах, у 
гісторыкаў?

– Я чакаю гэтага! Упэўнены: 
кніга «Цар», якая вось-вось 
з’явіцца ў кнігарнях, стане 
сенсацыяй!

Будучых чытачоў хачу 
завабіць словамі, якімі пачынаю 
раман: «Я па часе ў 410 гадах 
ад падзей, якія парушылі 
кардыяграму майго сэрца, але 
я жыву разам з сягоднікам 
па мянушцы Цар, які хоча 
разгадаць тайны свайго роду. 
Ён падмагае мне ў аповедзі 
неймаверна закручастай. Я на 
адлегласці 750 км ад Масквы, 
дзе адбывалася тое, што не дае 
мне спакою. Я жыву на зямлі, 
якая раней называлася ВКЛ. 
Тут цяпер мая радзіма Беларусь. 
Адсюль загарэлася, закруцілася, 
усчалася, уз’юрылася тая 
міждзяржаўная, міжчалавечая 
гісторыя-легенда, якая пякуча 
хвалюе не адно пакаленне 
гісторыкаў, пісьменнікаў. У 
тумане стагоддзяў хаваецца 
тайна жыцця і царавання 
Дзімітрыя і яго абранніцы 
царыцы Марыны Мнішак».
Кацярына МЯДзВЕДСКАЯ.

СКаНДаЛ

«Самый дешевый фильм 
на «Беларусьфильме» стоит 
600 тысяч долларов, – говорит 
Маргарита Касымова. – Мы пред-
лагали сделать картину вдвое 
дешевле. Но когда директор 
«Таджикфильма» говорит, что за 
эту сумму они снимут три филь-
ма… Таких цен нигде нет! Это 
только если на телефон снимать. 

Детальную смету мы им при-
слали. И режиссерский сценарий, и 
календарно-постановочный план, 
где есть графа «Место съемок». 
И потом, смету в Таджикистан 
повез их представитель, началь-
ник международного отдела 
«Таджикфильма», который сюда 
приезжал. Они просто заврались…

Представители «Таджик-
фильма» вели переговоры с 
«Беларусьфильмом». Директор 
нашей киностудии сказал, что 
окажет любое содействие, и я ему 
за это очень благодарна. Вы спра-
шиваете, почему таджики сами 
обо всем не договорились с руковод-

ством «Беларусьфильма»? Так им, 
видимо, некогда было, они приеха-
ли на два дня. Первый день осма-
тривались, по магазинам ходили, 
на второй день я их покормила, 
они выпили бутылку водки и на 
следующее утро улетели.

А последний представитель 
«Таджикфильма», начальник между-
народного отдела, который приез-

жал в Минск – человек деловой, его 
директор нашей картины свозил в 
Витебск, он уехал довольным.

Что касается частных сту-
дий, то мы хотели взять там 
лишь аппаратуру. Но если вас 
что-то не устраивает, не хоти-
те снимать – закройте картину, 
но не заставляйте людей рабо-
тать бесплатно!

На мой взгляд, директор 
«Таджикфильма» должен запла-
тить пятерым сотрудникам 
«Беларусьфильма» – второму 
режиссеру, оператору-постанов-
щику, ассистенту режиссера и 
директору картины. И мне – по 
договору он должен мне 50 процен-
тов, но пусть хоть 25 заплатит, 
а остальные пусть идут ему на 
лекарства. В общей сложности 
речь идет о 3,5 тысячи долларов.

Разговор с автором сценария 
Павлом Ивановым должен быть 
отдельным – они и по отношению к 
нему нарушили все обязательства!

У нас на руках есть все доку-
менты, где все четко расписано, в 
том числе и все выплаты. Так вот 
рассчитаться нужно по догово-
рам, по контрактам, чтобы дело 
не дошло до большого международ-
ного скандала и суда! Надо уметь 
расставаться красиво…»

Декан факультета экранных 
искусств БГАИ Павел Иванов, 
написавший сценарий белорус-
ско-таджикского фильма, говорит, 
что ему до сих пор не заплатили 
ни копейки. 

«Мало логики в словах руко-
водства «Таджикфильма», – 
высказывает свое мнение Павел 
Владимирович. – В свой первый 
приезд в Минск их представите-
ли встречались с руководством 
киностудии «Беларусьфильм». И 
если киностудия отказала им в 
совместной работе, зачем вообще 
было заваривать всю эту кашу, 
заключать контракты, просить 
меня писать сценарий? Они гово-
рят, что не имеют права рабо-
тать с частными компаниями. 
Но «Таджикфильм» заключал дого-
вора просто с частными лицами. 
В договоре, который я подписал 
с «Таджикфильмом», сказано:  в 
течение 15 дней они мне должны 
выплатить всю сумму. Но этого 
не произошло. Не имея прав на реа-
лизацию сценария, «Таджикфильм» 
заключал договоры с режиссером и 
другими людьми.

На Востоке главное – в 
любой ситуации сохранить 
свое лицо, репутацию. Так вот 
«Таджикфильм» в данном случае 
свое лицо потерял…»

Марина КОКТЫШ.

Осенью минувшего года Маргарите Касымовой предложили снять 
белорусско-таджикский фильм. Ее заверили, что проблем с финансиро-
ванием не будет. Сценарий картины написал декан факультета экранных 
искусств БГАИ Павел Иванов.

«Провели подготовительный период, нашли композитора, подготовили 
режиссерскую версию сценария, отобрали актеров, но «Таджикфильм» 
отказался от съемок, не заплатив за проделанную работу», – рассказывал 
«Народной Воле» Павел Иванов.

Однако на «Таджикфильме» говорят, что условия договора нарушила 
сама Маргарита Касымова.

«Мы планировали снять совместный фильм с «Беларусьфильмом», а 
Маргарита Наимовна предлагала снять фильм с частными киностуди-
ями и просила огромные деньги за съемку фильма, поэтому мы отказа-
лись, – цитирует Asia-Plus директора «Таджикфильм» Носира Рахмона. – 
По плану белорусская сторона должна была оплатить расходы съемок на 
своей стороне, а таджикская – на своей. Мы дважды отправляли нашего 
представителя к ним, но «Беларусьфильм» отказался и сообщил, что не 
имеет бюджета для этого. А Маргарита Касымова с частными киносту-
диями просили 350 тысяч за съемку фильма, что очень дорого. За эту 
сумму в Таджикистане можно снять три фильма. К тому же мы не имеем 
права заключать договор с частной компанией».

Замдиректора «Таджикфильма» Толиб Рахматуллоев утверждает, что 
все условия Касымовой выполнены. 

«Идея о совместном фильме появилась несколько лет назад, – говорит 
он. – Во время приезда Касымовой вновь заговорили об этом. Она обеща-
ла, что технику для съемок в Беларуси она берет на себя. Мы заключили 
все договора, и они отправили бюджет фильма на огромную для нас 
сумму. Мы не знаем, что и где будет сниматься, откуда такая сумма. 
Мы попросили ее отправить детализацию сметы, но до сих пор не полу-
чили ее. Мы не можем разбрасываться бюджетными деньгами, поэтому 
отказались».

«Народная Воля» попросила Маргариту Касымову прокомментировать  
слова руководства «Таджикфильма»

В аэропорту Лондона 
12-летнему мальчику 
удалось без билета 

попасть на борт 
самолета

Полиция лондонского 
аэропорта Хитроу 

расследует, каким образом 
12-летнему мальчику 
удалось обойти все 

проверки и пробраться на 
борт самолета без билета 
или посадочного талона.
Ребенок без сопровождения 

взрослых и проездных документов 
смешался с остальными пассажи-
рами, которые совершали посадку 
на рейс в Лос-Анджелес, и был 
замечен только на борту самолета, 
когда бортпроводники попросили 
посадочный талон мальчика, что-
бы провести его на место в само-
лете.

Мальчик, который, вероятно, 
является нидерландцем, отказал-
ся ответить бортпроводникам и 
покинуть самолет. В результате 
ребенка вывели из самолета поли-
цейские.

Вследствие нарушения без-
опасности воздушное судно при-
шлось эвакуировать, и все пасса-
жиры были вынуждены пройти 
повторную проверку безопасности, 
в результате чего вылет самолета 
задержался более чем на 4 часа.

НУ И НУ! СЛыШаЛИ?

прЕЗЕНТаЦИЯ

В Риме туриста оштрафовали  
на 550 евро за кражу монет из фонтана

Полицейский патруль, который осуществлял про-
верку на Пьяцца-Навона, увидел в одном из фонтанов 
– фонтане Мавра – мужчину, который собирал монеты.

Когда мужчина увидел правоохранителей, то тщет-
но пытался спрятать монеты в карман.

В результате инцидента монеты конфисковали, а 
36-летнего туриста оштрафовали.

Во Франции показали  
атомную подлодку нового поколения
Первую из шести лодок «Барракуда» назвали 

«Сюффрен» – в честь легендарного французского адми-
рала Сюффрена. Подводную лодку строили более десяти 
лет на верфи в Шербуре. На воду ее спустят в конце 
июля, а в состав флота должны ввести летом 2020 года.

 «Барракуды» – многоцелевые атомные подводные 
лодки. Они не имеют ядерных ракет, но передвигаются в 
море благодаря ядерной силовой установке.

Парыж.

Масква.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае 
права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не 
ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 15.07.2019 у 17.00. 
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  32 000 экз. За каз № 2285.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 

http://www.nv-online.info8 16 ліпеня  2019 ã.

К а л е й д а с К о П

НЕЧаКаНы раКУрСКрымСКаЯ ЗОНаСЛыШаЛИ?

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы ачкі
БАТЭ 15 12 1 2 28–6 37
Дынама (Бр) 15 11 3 1 33–9 36
Шахцёр 14 10 1 3 22–11 31
Дынама (Мн) 15 9 1 5 22–15 28
Тарпеда-БелАЗ 15 8 3 4 22–15 27
Іслач 15 8 2 5 21–18 26
Гарадзея 14 5 5 4 10–12 20
Нёман 15 6 2 7 18–21 20
Славія 14 5 3 6 17–17 18
Віцебск 14 4 4 6 13–18 16
Слуцк 15 3 5 7 11–24 14
Энергетык-БДУ 15 3 5 7 22–38 14
Мінск 15 2 7 6 18–24 13
Гомель 15 3 3 9 23–27 12
Дняпро 15 2 4 9 14–25 10
Тарпеда 15 1 3 11 4–18 6

Турнірнае становішча

Першы круг адгулялі
Прайшлі матчы 15-га тура чэмпіянату Беларусі па футболе.

фУТБОЛ

Вось іх вынікі: 
“Дняпро” (Магілёў) 
– “Энергетык-БДУ” 
(Мінск) – 3:4, “Мінск” 
– “Іслач” (Мінскі 
раён) – 3:3, “Дынама” 
(Брэст) – “Дынама” 
(Мінск) – 1:2, БАТЭ 
(Барысаў) – “Тарпеда-
БелАЗ” (Жодзіна) – 4:1, 
“Тарпеда” (Мінск) – 
“Гомель” – 1:2, “Нёман” 
(Гродна) – “Слуцк” – 0:0.

Фота: dynamo-brest.by.

Матацыклістаў – да 
адміністрацыйнай адказнасці 
Супрацоўнікі ДАІ вынайшлі новы спосаб, як прымусіць 

кіроўцаў праходзіць тэхагляд. 

вІНШУЕм!

Гран-пры «Славянскага базару» 
атрымаў спявак з Казахстана

Узнагароду яму ўрачыста ўручылі ўчора  
на гала-канцэрце закрыцця.

Казахстанец адыльхан Макін 
па выніках двух конкурсных дзён 
лідзіраваў з вялікім адрывам – 
ён набраў 178 балаў. Пераможца 
ўдастоены ўзнагароды «Ліра» і 
грашовай прэміі ў 20 тысяч долараў, 
паведамляе БЕЛТА.

Георгій Путкарадзэ з Грузіі 
і Ілай з Ізраіля набралі роўную 
колькасць балаў – 171. Але дзяліць 
першую прэмію, паводле статута, 

нельга. Старшыня журы тамара 
Гвердцытэлі, якая валодае пра-
вам дадатковага голасу, аддала яе 
грузіну – ён стаў лаўрэатам першай 
прэміі і ўладальнікам узнагароды, 
грашовай прэміі ў памеры 15 тысяч 
долараў.

Другую прэмію ў памеры 5 тысяч 
долараў кожнаму і спецпрыз падзялілі 
адпаведна Ілай і беларус Ваня Зданюк, 
які набраў 170 балаў.

СІТУаЦыЯ

Праўда, гэта тычыцца толькі 
матацыклістаў. 

У Гродзенскай вобласці быў 
затрыманы кіроўца матацыкла, які 
не прайшоў тэхагляд. За гэта ён быў 
аштрафаваны, а таксама атрымаў 
з ДАІ прадпісанне ў канкрэтны 
тэрмін прайсці тэхагляд. У выпадку 
невыканання прадпісання кіроўцу 
пагражала ўзбуджэнне супраць яго 
адміністрацыйнай справы. 

Гэта моцна абурыла многіх 
аўта- і мотааматараў у вобласці. На 
мясцовым партале ABW.BY з’явіліся 
публікацыі і каментарыі, дзе аўтары 
гаварылі аб прамым парушэнні 
заканадаўства. 

У прыватнасці, адзін з аўтараў 
піша, што праходзіць тэхагляд альбо 
не, а заадно і плаціць дзяржпошліну, 
кожны вырашае сам для сябе. 
Маўляў, у любым выпадку, калі 
кіроўца будзе затрыманы паўторна, 
то ён ізноў вымушаны будзе 
заплаціць штраф. Дарэчы, такую 
тактыку ў вобласці выбірае амаль 
кожны трэці кіроўца.

Урэшце, у адным з каментарыяў 
аўтар хоць і пагаджаецца з тым, што 
органы ўнутраных спраў маюць 
права на выдачу прадпісання, 
але ўсё ж толькі на выкананне 

вызначаных законам дзеянняў. 
Маўляў, так, забараняецца 

ўдзельнічаць у дарожным руху на 
матацыкле, які не прайшоў тэхагляд, 
а вось што тычыцца “правесці 
мерапрыемства па допуску да ўдзелу 
ў дарожным руху матацыкла” – 
законнасць гэтых патрабаванняў 
выклікае сумненні. 

З гэтай нагоды ДАІ Гродзенскага 
УУС дала свае тлумачэнні. На 
думку ДАІ, падобныя меры хоць і 
не самыя папулярныя, але даволі 
эфектыўныя. І такая практыка, 
аказваецца, прымяняецца не толькі 
ў Гродзенскай вобласці, а дзейнічае 
на тэрыторыі ўсёй Беларусі, 
прычым ужо не першы год. 

Асобна падкрэслівалася, што 
дадзеная практыка прымяняецца 
толькі ў адносінах да матацыклістаў. 
І ў выпадку, калі кіроўца, якому 
выдадзена прадпісанне, не 
паведаміць аб яго выкананні ў ДАІ, 
то яго пошукаў ніхто арганізоўваць 
не будзе. Аднак калі інспектар ДАІ 
спыніць таго ж кіроўцу на тым 
самым матацыкле і прадпісанне не 
будзе выканана, то кіроўца будзе 
аштрафаваны. 

Аляксей  
МІХАЛЁЎ.

Удава Рыгора 
Барадуліна 

аказалася без 
электрычнасці
9 ліпеня адзначыла 80-годдзе 
ўдава народнага паэта Рыгора 

Іванавіча Барадуліна – Валянціна 
Міхайлаўна. Калегі, родныя і сябры 
сардэчна павіншавалі яе з юбілеем. 

Ціхі лагодны вечар яна правяла 
разам з унучкай Дамінікай, яе 
мужам Аляксеем і праўнукам 

Раманам.
Пасля вячэры госці разам 

праглядалі сямейныя фотаздымкі, 
якія ёсць не толькі ў кніжках, але і 

размешчаны на сайце www.
baradulin.by. 

 А назаўтра службовы выканаўца 
Энергазбыту 

 адключыў у яе кватэры 
электрычнасць, а ў паштовай 

скрынцы яна знайшла 
паведамленне аб вялікай 

запазычанасці за святло…
Сітуацыя не з прыемных. Так некалі 

было і ў Леаніда Маракова, калі ён 
працаваў над даследаваннямі біяграфій 
рэпрэсаваных асоб і не меў сродкаў на 
аплату камунальных паслуг.

53 гады спадарыня Валянціна 
падтрымлівала класіка беларускай 
літаратуры Рыгора Барадуліна, клапацілася 
пра яго, без чаго не нараджаліся б 
геніяльныя вершы. Даглядала ў бальніцах, 
падстаўляла плячо і была галоўнай апорай 
у апошнія гады яго жыцця.

У 2014 годзе, калі Рыгора Іванавіча не 
стала, у яе апусціліся рукі. Сонца дабрыні 
зайшло за гарызонт. Яна кожны дзень 
лавіла сябе на думцы, што хоча яму нешта 
сказаць, падзяліцца, а яго ўжо няма.

Замест таго каб падтрымаць пажылую 
жанчыну ў яе смутку, так званая лечкамісія, 
дзе яна раней магла паправіць здароўе, 
адмовіла ёй у паслугах і выкрасліла са сваіх 
спісаў. Ісці да незнаёмага ўрача і сядзець у 
чарзе ў паліклініцы не было сіл. Яна заста-
лася адна ў кабінеце Рыгора Іванавіча, з 
успамінамі, думкамі, смуткам… З партрэтамі 
яго сяброў – Васіля Быкава, Уладзіміра 
Караткевіча, свекрыві Акуліны…

…І вось, пахаваўшы некалькі гадоў 
таму Рыгора Іванавіча, давялося першы 
дзень на дзявятым дзясятку сустрэць без 
святла.

Нікога з чыноўнікаў не цікавіць бела-
руская літаратура і вершы нацыянальна-
га генія. Яго жонку, імя якой засталося 
назаўсёды ў вершах і прысвячэннях паэта, 
палічылі цяпер неплацельшчыцай, а таму і 
адключылі электраэнергію. Хоць уся пра-
блемя ў тым, што ўнучка проста забылася 
своечасова ўнесці аплату. Раней гэта рабіў 
сам Рыгор Іванавіч…

Эла ДзВІНСКАЯ.

Як беларускі прадпрымальнік  
жыве ва ўмовах антырасійскіх санкцый
Пераязджаў ва Украіну, 
апынуўся пад анексіяй
У прэстыжным раёне Севастопаля 

жыве бізнесмен, колішні дэпутат 
беларускага парламента, сам родам са 
Случчыны, Уладзімір Кудзінаў. Хутка 
20 гадоў, як ён вымушана пераехаў ва 
Украіну, летась адзначыў 60-годдзе.

У 1990-х Кудзінаў быў вядомай 
асобай у беларускай публічнай пра-
сторы. Ён адзін з герояў кнігі «Адзін 
дзень палітвязня» серыі «Бібліятэка 
Свабоды». У 1992 годзе стварыў у 
Івацэвічах гандлёва-прамысловае 
прадпрыемства, якое спецыялізавалася 
на вырошчванні буйной рагатай жывё-
лы і перапрацоўцы мясных вырабаў. 
Забяспечыў працай тры сотні чалавек. 
Быў абраны дэпутатам Вярхоўнага 
Савета 13-га склікання, супрацоўнічаў 
з «Грамадзянскім дзеяннем».

Спачатку была турма
У лістападзе 1996-га стаў 

адным з ініцыятараў імпічменту 
прэзідэнта Аляксандра Лукашэнкі. 
Яго «настойліва прасілі» адклікаць 
подпіс, ён адмовіўся. А пасля без 
санкцыі калег-парламентарыяў 
на судовы пераслед абвінавацілі ў 
эканамічных злачынствах. Кудзінаў 
быў асуджаны на 7 гадоў зняволен-
ня ў калоніі ўзмоцненага рэжыму з 
канфіскацыяй маёмасці. Следам такі 
самы лёс напаткаў іншага агітатара 
за імпічмент – бізнесмена Андрэя 
Клімава.

У 2001 годзе справу Кудзінава 
перагледзелі: пакаранне знізілі да 5 
гадоў, з улікам амністыі і ўжо адбы-
тага тэрміну ён выйшаў на волю. 
У той жа год з сям'ёй пераехаў да 
сваякоў у Севастопаль, дзе неўзабаве 
распачаў новую справу – адкрыў пад 
Еўпаторыяй дзве птушкафабрыкі.

 
Лозунгі «Рускага 

адзінства» з’явіліся ў 
Крыме задоўга да анексіі

Цяпер Кудзінаў – генеральны 
дырэктар буйной аптовай кампаніі, 
якая пастаўляе мясныя субпрадук-
ты з Расіі і Беларусі. Захоўвае бела-
рускае грамадзянства: у Расіі ў яго 
від на жыхарства, да таго быў такі 
ж ва Украіне. Адзінае, удакладняе 
суразмоўца, – калі раней такі даку-
мент даваўся пажыццёва, то цяпер 
пераглядаецца кожныя 5 гадоў. 
Беларускае грамадзянства захоўвае 
перадусім дзеля таго, каб у выпад-
ку палітычных змен вярнуцца на 
радзіму.

«Так, давялося рабіць выбар, 
– працягвае ён. – Бо калі ты 
грамадзянін нейкай дзяржавы і маеш 
від на жыхарства ва Украіне, то ва 

ўмовах расійскай адміністрацыі гэты 
статус стаў папросту несапраўдным. 
Едзь тады на мацярык у Адэсу ці 
Мікалаеў, там жыві са сваім “відам”. 
А каб быць рэзідэнтам і для падатка-
абкладання, і наогул для ўсёй бізнес-
дзейнасці, трэба мець від на жыхар-
ства ў Расійскай Федэрацыі».

Як у Крым трапляе 
беларуская прадукцыя
Уладзімір Кудзінаў кажа, што 

антыдэмакратычны разварот ва 
Украіне і ў Крыме пачаўся разам з 
прэзідэнцкай кадэнцыяй Віктара 
Януковіча. Тады пачалі ўмацоўвацца 
пазіцыі расійскіх вайскоўцаў 
у Севастопалі, легалізоўваліся 
пракрамлёўскія сілы, а дзяржаўныя 
актывы пераходзілі данецкім дзял-
кам. Усё гэта, на яго меркаванне, 
спрыяла дэўкраінізацыі.

«Многія праблемы ва Украіне 
ўзніклі разам з прыходам да ўлады 
Віктара Януковіча – усюды данецкія, 
усюды мафія. Гэта пры прэзідэнце 
Віктары Юшчанку, Юліі Цімашэнка 
ў рангу прэм'ер-міністра адчувала-
ся развіццё, рух наперад. А каманда 
Януковіча была заклапочана толькі 
распілоўваннем бюджэту. Думаю, 
менавіта маральная і фізічная дэгра-
дацыя ўлады ўрэшце прывяла да 
Майдана», – кажа Кудзінаў.

Уладзімір Кудзінаў на 
працоўным месцы

Прыкладна ў той жа час структу-
ру ўласнага бізнесу вымушаны быў 
перагледзець і беларускі бізнесмен, 
змяніўшы свой статус з уласніка на 
найманага адміністратара.

«Былі на тое свае прычыны, але 
гэта не самамэта – каб абавязкова свая 
справа, – тлумачыць ён. – Можна нар-

мальна прадаць веды і досвед іншаму 
працадаўцу. Што я і зрабіў. Нічога 
страшнага: нешта прыходзіць, нешта 
мінае. Не бачу праблем, што раней 
быў уласнікам, а цяпер найманым 
менеджарам. Прынамсі, меней нерваў, 
перажыванняў. Сельская гаспадар-
ка – наогул рэч складаная, выгадней 
займацца перапрацоўваннем».

Беларускі след у 
Сімферопалі

Партнёры фірмы Кудзінава – 
расійскія прадпрыемствы, якія 
займаюцца перапрацоўваннем 
мяса. У Севастопалі ёсць склады і 
халадзільныя камеры, дзе захоўваецца 
ялавічына, свініна, птушка. Нядаўна 
асартымент пашырыўся дзякую-
чы беларусам – пачаліся адгрузкі з 
Пастаўскага мясакамбіната. Пакуль 
гэта вытворныя буйной рагатай 
жывёлы, таму што беларуская свініна 
даражэйшая за расійскую – да таго ж 
у Расіі перавытворчасць свініны.

«Натуральна, узнікае прабле-
ма санкцый, – апярэджвае пытан-
не бізнесмен. – Але справа ў тым, 
што мы не працуем з беларускімі 
вытворцамі наўпрост – афіцыйна 
Мінск не прызнаў ні Крым, ні 
Абхазію, ні Паўднёвую Асецію. Але 
ў нас ёсць філіялы на мацерыковай 
частцы: купілі і нам перапрадалі з 
мінімальнай нацэнкай. Зрэшты, па 
такой жа схеме сюды паступае і ўся 
іншая беларуская прадукцыя».

Адпачынак у Егіпце 
таннейшы за крымскі
Сярод асноўных заказчыкаў 

кампаніі Кудзінава – буйныя 
аздараўленчыя ўстановы паўвыспы: 
санаторыі, прафілакторыі, курор-

тныя цэнтры. Насуперак чаканням, 
аб'ёмы паставак падаюць: адпачы-
ваць у Крыме робіцца ўсё даражэй, 
турысты мусяць эканоміць.

«Калі параўнаць з мінулым годам, 
санаторна-курортны перыяд спазня-
ецца на месяц. Па-першае, надвор'е – 
позна прыйшла вясна, графік заездаў 
зрушыўся. Па-другое, у Расіі падае 
матэрыяльны ўзровень насельніцтва. 
Людзі ўжо не могуць траціць шмат 
грошай, як некалі. Па-трэцяе, адпа-
чынак у Егіпце ці Турцыі ўжо тан-
нейшы, чым тут. І хоць статыстыка 
кажа, што ў чэрвені прыехала нават 
больш, чым летась, калі глядзець на 
пакупніцкую здольнасць, гэтага не 
адчуваецца».

Пафасная Ялта
Бізнесмен кажа, што, паводле яго-

ных назіранняў, колькасць беларусаў 
у Крыме зменшылася ў разы. Калі 
перад анексіяй ледзь не кожны дзя-
сяты аўтамабіль у Севастопалі быў 
з беларускімі нумарамі, то ад пачат-
ку сезона на вочы трапілася ўсяго 
некалькі машын з Мінскай і аблас-
ной рэгістрацыяй. Часам нерасійскіх 
турыстаў чакаюць непрыемныя сюр-
прызы.

«Калі ў вас, напрыклад, картка 
расійскага Сбербанка ці ВТБ-банка, 
то можна зняць грошы ў банкама-
це, – папярэджвае Кудзінаў. – Але 
карткі, выдадзеныя за мяжой, будуць 
заблакіраваны. Адпаведна трэба мець 
у запасе наяўныя. Зноў жа, калі ваш 
тэлефон зарэгістраваны, умоўна 
кажучы, у Польшчы, то на роўмінг 
можна нават не разлічваць. Дый 
нават беларускі – толькі на тэрыторыі 
Украіны, за пераходам сігнал знікае».

Ігар КАРНЕЙ.
(Радыё Свабода.)

Джеф Платт – лучший 
хоккеист Беларуси

А Андрей Скабелка признан лучшим 
белорусским тренером.

По завершении сезона-2018/19 “Прессбол” про-
вел традиционный опрос по определению лучшего 
хоккеиста и лучшего тренера Беларуси.

Победителем признан главный тренер “Барыса” 
и национальной сборной Казахстана андрей 
скабелка, повторивший с клубом рекорд в КХЛ 
(выход в четвертьфинал Кубка Гагарина) и завое-
вавший у руля сборной Казахстана золото домаш-
него чемпионата мира в первом дивизионе.

Второе место по итогам опроса занял рулевой 
минского “Динамо” и сборной Беларуси андрей 
сидоренко, третья позиция досталась главному 
тренеру юниорской (U-18) сборной и ее базового 
клуба евгению есаулову, сообщает pressball.by.

Лучшим хоккеистом Беларуси последнего сезо-
на стал нападающий “Йокерита” и национальной 
сборной Беларуси джефф Платт. Вторым оказался 
защитник минского “Динамо” и сборной, участ-
ник “Матча звезд КХЛ-2019” Кристиан Хенкель, 
на третьем месте – форвард “Юности” Михаил 
стефанович.

Cергей НИКАНОРОВ.

СмУТаК

«Ён дазваляў нам доўгі час  
не хвалявацца пра апошнія 

рубяжы зборнай…»
Не стала вядомага хакейнага варатара 

Аляксандра Шумідуба.
17 сакавіка ён адзначыў 55-годдзе. Гэты чалавек 

ніколі не заставаўся раўнадушным да пытанняў 
развіцця беларускага хакея, не крытыкаваў кагосьці 
“за вочы”, а заўсёды адкрыта і смела называў рэчы 
сваімі імёнамі.

Аляксандр Шумідуб – выхаванец сталічнай 
школы “Юнацтва”, першыя крокі ў прафесійнай 
кар’еры рабіў у мінскім “Дынама”. У 1991 годзе 
прызнаваўся лепшым іграком Беларусі, быў 
прызёрам юнацкага чэмпіянату Еўропы, выйграў 
увесь камплект узнагарод нацыянальнага 
першынства.

Паводле некаторых звестак, некалькі дзён таму 
Аляксандру Шумідубу стала дрэнна пасля адной з 
трэніровак. Яго адвезлі ў бальніцу, там ён увайшоў 
у кому, а пазней і памёр.

“Наша варатарская школа згубіла спецыяліста, 
які вельмі шмат зрабіў для яе развіцця, – прыводзіць 
словы старшыні Федэрацыі хакея Беларусі Генадзя 
савілава hcdinamo.by. – Аляксандр Мікалаевіч 
належаў да той катэгорыі беларускіх галкіпераў, 
якія доўгі час дазвалялі нам не хвалявацца пра 
апошнія рубяжы нацыянальнай зборнай”.

Віктар ШПАК.


